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Pilisi Szüreti Bál és Felvonulás

Pilisi Városnapok
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„Itt van az ősz, itt van újra,
S szép, mint mindig, énnekem.
Tudja isten, hogy mi okból
Szeretem? de szeretem.” 
Petőfi Sándor: Itt van ősz, itt van újra (részlet)

Itt van az ősz, 
itt van újra...

isztelettel köszöntöm Olvasóinkat a Hírnök őszi lapszámá-
ban. Rendhagyó a lap, ugyanis a nyár végi-kora őszi városi 
programok miatt összevont lapszámmal jelentkezünk.

Rendhagyó volt a nyarunk is, hiszen különösen meleg és aszályos 
idők jártak, megnehezítve mindennapjainkat, és mezőgazdasági 
szempontból is sajnos sok veszteséget okozott.

Ennek ellenére a pilisi gazdák – Bathó Géza, Mala Ferenc, Nagy 
Sándor, Sárán János, Tóth Károly, Pilis Város Önkormányzata, 
Pilisi Nép- és Gazdakör, Dolina Szövetkezet, 
Ipartestület – idén is részt vettek a 15 
millió búzaszem programban és adomá-
nyoztak búzát, melyet ezúton is tisztelettel 
köszönünk. 

Augusztus 20-án, az államalapítás ünne-
pén első alkalommal adtuk át a Pilis 
Közszolgálatáért elismerést, melyet idén 
Csillóné Gál Zsuzsanna kapott. Ezúton is 
tisztelettel köszönjük a munkáját.

Ebben az évben kerek évfordulókhoz 
érkeztünk, Pilis újratelepítésének 300. 
évfordulóját ünnepeltük és a Pilisi Nép-
és Gazdakör által szervezett szüreti bál és 
felvonulás idén 30. alkalomból került meg-
rendezésre.

A 300 éves megemlékezés ünnepi sorozata 
május 22-én kezdődött az evangélikus temp-
lomban misével és szlovák nyelvű ünnepi előadással, majd a temp-
lomkertben Pilis Város Szlovák Nemzetiségi Önkormányzatával 
közösen megemlékezést tartottunk.

Szeptember 16-án, pénteken megnyitottuk a Csernai Pál 
Közösségi Központban az Értéktár kiállítást, melyen Pilis értékei 
mellett Pest megye „mozgó” értéktára is kiállításra került. A meg-
nyitóról és a kiállításról lapunk hasábjain olvashatnak.

Ugyancsak olvashatnak a bizottságok munkájáról, valamint a 
beruházásainkról is alpolgármester úr cikkében. 

Október 9-én az evangélikus templomban hálaadó istentisztelet 
volt a 300 évért, melyen Fabiny Tamás püspök úr prédikált.

Az évfordulós szüreti felvonuláson nagyon sokan vettek részt, 
gazdag programok várták az érdeklődőket és sok család készült 
a felvonulók, táncosok vendéglátására. Ezúton is köszönjük 
Laczkóné Bálint Erikának a szervezést, a résztvevőknek a jó hangu-
latot. Kérem, olvassák el a rendezvény részletes beszámolóját.

Véget ért a nyári szünidő, remélhetőleg a gyerekek a vakációt 
tartalmasan töltötték, sok élménnyel gazdagodtak. Az önkormány-
zat a szociális rendeletében foglaltak szerint segítséget nyújt az 
iskolakezdéshez, az arra jogosultak beadták a kérelmet és a helyi 
partnerüzletekben megvásárolták a szükséges iskolai eszközöket. 
Október elején jelent meg a Bursa Hungarica-pályázat, bízunk 
benne, ezzel is segíteni tudjuk a tanulmányaikat folytatni kívánó 
diákokat, várjuk majd a jelentkezéseket.

A nyárból hirtelen hűvös kora őszre fordult az időjárás, amely 
a lakások lehűléséhez vezetett, így sokan az alternatív fűtés lehe-

tőségével élnek. Felhívom a Tisztelt Lakosság figyelmét, hogy a 
kályhákban, kandallókban, vegyes tüzelésű kazánokban kizárólag 
tüzelőanyaggal szabad fűteni, a háztartási és egyéb hulladék égetése 
szigorúan tilos! Kérek mindenkit, ügyeljünk a környezetünkre, ne 
szennyezzük a levegőt, az egészségünk mindennél fontosabb!

Az MVM gázszolgáltatási kedvezmény kérelemhez a ható-
sági bizonyítványt is személyesen kell intézni a Polgármesteri 
Hivatal Hatósági Irodában (ügyfélfogadás hétfőn és csütörtökön). 

Részleteket az újságban olvashatnak.
A hatósági áras tűzifa igényt a pilisi lako-

sok a NEFAG Zrt. pusztavacsi erdészetéhez 
nyújthatják be (2378. Pusztavacs Erdész 
köz 1.), kizárólag személyes ügyintézéssel. A 
helyszínen kell fizetni és a szállítás szervezését 
is a vásárlóknak kell intézni. Ügyfélfogadás: 
hétfőtől csütörtökig 8-14, pénteken 8-11 
óra között.

A rászorulók az önkormányzati szociális 
tűzifa támogatási kérelmet november 1-jétől 
március 31-ig tudják beadni a Polgármesteri 
Hivatal Szociális Irodájában. 

Az év harmadik harmadában vagyunk és 
sajnos még mindig zajlik a háború, amely 
kihat valamennyiünk életére, gazdasági hely-
zetére. Az árak napról napra emelkednek, 
nem csak a családok, hanem az önkormány-

zat költségvetése sem a tervek szerint alakul. Sok család megélhetési 
nehézségekkel küzd. Az önkormányzat nem tudja a magánszemé-
lyek rezsiszámláját átvállalni, a költségvetésben elfogadott támo-
gatási keret áll rendelkezésre, abból igyekszünk a rászorulóknak 
segítséget nyújtani.

A képviselő-testület a szeptemberi ülésen dönt a fűtéshez kap-
csolódó támogatásról. Terveink szerint jövedelemhatárhoz kötve 
támogatjuk a hatósági áras tűzifát vásárlókat, a bizottsági javaslatok 
szerint minden erdei köbméter után 5000 forinttal, de maximum 
20 000 Ft értékben. Amint megjelenik a rendelet, közzétesszük a 
helyben szokásos módon.

A mindennapos nehézségek ellenére az év végéhez közeledve 
természetesen tervezzük a közösségi programokat, ünnepeket, és a 
Csepiben is rengeteg érdekes program, műsor várja a szórakozásra, 
kikapcsolódásra vágyókat. Még messze van december, de már arra 
is készülni kell, az adventi programokra, a vasárnapi gyertyagyújtá-
sokra a történelmi egyházakkal közösen várjuk a Lakosságot. 

A válság idején még nagyobb szükség van az egymás iránti figye-
lemre, szeretetre, mely nem függ az anyagi léttől! Kívánom min-
denkinek, hogy ebben a pandémiás, háborús, válságos időben is 
családi békességben, szeretetben, megértéssel éljenek, vigyázzanak 
egymásra, és jó egészséget kívánok!

„A szeretet ereje mindenekre képes, de a szeretet hiánya képte-
lenné teszi a legjobb szándékot is.” (Wass Albert)

HAJNAL CSILLA ✍ polgármester
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Avas-mangán-szűrőberendezés tervezésére 
indított beszerzési eljárás sikeresen lezárult. 

A legjobb árajánlatot adó nyertes cég a pécsi 
illetőségű VíZ’s Tervező és Szolgáltató Kft. lett. 
A tervezés szerződött vállalási ára 1 300 000 
Ft + áfa. A vízjogi engedéllyel rendelkező terv 
szállítási határideje 2022. október 25. A tervező 
által javasolt technológia a „Birm” töltetű szűrőn 
alapul. A technológia előnyei a hosszú élettartam, 
az extramagas eltávolítási-képesség, a széles 
hőmérséklet-tartományban való alkalmazható-
ság és az alacsony üzemeltetési költség (nem 
igényel vegyszeres regenerálást, csak időnkénti 
visszamosást). A berendezés bővítéssel szükség 
esetén további szennyezőanyagok szűrésére is 
alkalmassá tehető. A technológia megvalósításának teljes forrás-
szükséglete a tervezői becslés szerint 130 millió Ft + áfa.

A szivacsos csőtisztítás és a rendszer elöregedett vízkormányzási 
elemeinek cseréjére indított beszerzési eljárás is lezárult lapzárta-
kor. Az árajánlatok kiértékelése megkezdődött, ezek alapján reális 
esély van arra, hogy legkésőbb a jövő év első negyedévének végéig 
a projekt megvalósul. A választott technológiáról, illetve a nyertes 
ajánlattevőről a jövő számban tudok tájékoztatást adni. 

Tekintettel a nagy érdeklődésre, a következő témát bővebben 
ismertetném. Meglepetésszerű DAKÖV Kft. menedzselte ajánlat 
érkezett augusztus 23-án az önkormányzathoz. Az ajánlat lényege 
tömören: ha az önkormányzat átadja a víziközmű vagyonát az állam-
nak, akkor az állam 5%-kal belép a DAKÖV Kft. tulajdonosi körébe 
és „ázsiós tőkeemeléssel” kipótolja annak az üzemeltetés során 
keletkezett veszteségét. A vagyonátadásról szándéknyilatkozatot 
kell tennie a polgármesternek augusztus 31-ig (?!), majd szeptem-
ber 20-ig a képviselő-testületnek meg kell erősítenie ezt. Majd az 
ajánlatban azonnal rátérnek az ügylet technikai lebonyolításának 
taglalására. A magam részéről példátlannak tartom, hogy nem egé-
szen egy hónapot kaptunk ilyen horderejű döntés meghozatalára. 
Az ajánlat burkoltan, de fenyegető üzenetet is hordoz az önkor-
mányzat számára, hiszen ha az nem adja át a víziközművagyonát, 
akkor meg kell fizetnie a DAKÖV üzemeltetés során keletkezett 
ismeretlen mértékű veszteségét úgy, hogy annak gazdálkodására/
tevékenységére érdemi befolyása nincs. A felelős képviselő-testü-
leti döntéshez további információkra, sőt garanciákra lenne szükség 
az új tulajdonos állam részéről. Tájékoztatást kellene kapnunk a 
tervekről, elképzelésekről az átadott víziközművagyon fejlesztése, 
felújítása tekintetében. Kérdés az is, hogy milyen lehetősége marad 
az önkormányzatnak az üzemeltetés minőségének befolyásolására. 
A vagyonátadás esetén mikorra valósulnának meg a megkezdett 
projektjeink, a vas–mangán-szűrés, vagy a szennyvízhálózat, illetve 
a tisztítótelep kapacitás bővítése? Csak néhányat soroltam fel a 
döntést befolyásoló kérdések közül. Megjegyzem, ezekre választ 
semmiképpen sem a DAKÖV-től várjuk. Annál is inkább nem, mert 
az önkormányzatnak az alacsony tulajdonosi részesedése miatt 
a DAKÖV tevékenységére már most is csekély hatása van. Ez a 
vagyon átadásával még tovább csökkenne. Meggyőződésem, hogy 
a DAKÖV ebben érdekelt. A jelenlegi állapot bemutatására jó példa, 
hogy a lakossági panaszok, a sorozatos önkormányzati kérések 

ellenére milyen nehezen volt elérhető náluk a 
saját kezelési technológiájuk betartatása, az, hogy 
elvégezzék a 2005 óta elhanyagolt/el nem vég-
zett munkájukat, az ivóvízhálózat évente legalább 
kétszeri teljes átmosatását. Pedig ennek hiánya az 
egyik oka annak, hogy zavaros ivóvíz folyik időnként 
a csapból. A példa mutatja, hogy a színvonalas víz-
szolgáltatáshoz az önkormányzat felügyeleti sze-
repét nem csökkenteni, hanem növelni kell(ene). 
Akik elszenvedői a nem megfelelő vízszolgálta-
tásnak, azoknak kell biztosítani az üzemeltetővel 
szembeni hatékony fellépést. Összegezve: „lassan 
járj tovább érsz”, mondja a népi bölcsesség, ennek 
szellemében a megszabott határidőkig a témában 
nem hozott döntést a képviselő-testület. További 

információkat várunk, hogy dönthessünk.
A TOP pályázathoz tartozó beszerzési eljárásokat sikeresen lezár-

tuk, a szerződéskötések folyamatban vannak.
A Leader pályázaton nyert traktort – a háború okozta szállítási 

bizonytalanságok miatt ugyan némi késéssel, de – sikerült átven-
nünk. Tekintettel a kibővült gépparkra, a PV útkarbantartó-képessé-
ge nőtt, ez módot nyújt nemcsak a saját, hanem árbevételes külső 
munkák végzésére is.

A járdaépítés határidőre befejeződött, a műszaki átadás/átvételi 
eljárás lapzárta után fog megkezdődni. A projekthez kapcsolódó-
an az állomási buszmegállót is áthelyeztük. Az így felszabadult 
helyre parkolókat kívánunk létrehozni. A Játékország óvodában a 
pedagógusok kérésére KRESZ park is készült. A KRESZ parkban az 
útburkolati jelek felfestése és a közlekedési táblák elhelyezése után 
megkezdődhet gyermekeink szabályszerű közlekedésre való okta-
tása. A parkolók (amelyekhez a Rákóczi úton továbbiakat is szán-
dékozunk létrehozni) tervezéséhez a beszerzési eljárás anyagának 
összeállítását megkezdtük (nem egyszerű feladat, mert a Magyar 
Közút hozzájárulása kell a parkolók létesítéséhez).

Amióta ez az önkormányzati ciklus megkezdődött, folyamatosan 
nem várt, eddig nem tapasztalt nehézségekbe ütközünk. Kezdődött 
a járvány okozta szervezési problémákkal és a pénzügyi bizonytalan-
ságokkal, az idei évben folytatódott a háborúval, amelynek az ener-
giaárakra gyakorolt hatását mindannyian megérezzük. A lakossági 
energiaárakhoz képest intézményeink energiaszámlái még inkább 
emelkednek. A Játékország óvoda – amely gázfogyasztásának 
mennyisége miatt nem tartozhat a kedvezményes „végső menedé-
kes körbe” – gázszámlája a 2021-es év fogyasztási adatait alapul 
véve az október 1-től december 31-ig terjedő időszakban 1 millió 
forintról több mint 10 millió forintra növekszik! És még elmondhat-
juk, hogy szerencsések voltunk, mert az időben megkötött szállítási 
szerződéssel relatíve alacsony gázárat sikerült elérni. Ezzel „csak” 
tízszeres drágulást sikerült fixálnunk. Az egyéb intézményeink 
szerencsére az idei évre még a kedvezményezett körbe tartoznak, 
itt „csak” 3-4-szeres a gáz árának emelkedése. Július 1-től a rend-
szerhasználati díjak emelkedése miatt a villamosenergia-beszer-
zésére fordított összeg az idén várhatóan 1 millió Ft többletkiadást 
fog jelenteni az önkormányzat számára. A jövő évtől az áram ára is 
világpiaci szintre fog emelkedni, a konkrét ár az elindított villamos- 
energia-közbeszerzési eljárás lezárása után fog ismertté válni. 

Beszámoló az elmúlt 
két hónap eseményeiről



www.pilis.hu HÍRNÖK 5 KÖZÖS ÜGYEINK

Fejlesztési céljainkat átírva a Játékország Óvoda fűtési rendszeré-
hez hőszivattyús fűtőkészülékeket tervezünk csatlakoztatni. Ezekkel 
gázt +5 Celsius-fok külső hőmérsékletig fűtésre nem kellene hasz-
nálni. A hőszivattyúk alkalmazásával az épület kifűtéséhez szüksé-
ges energiamennyiség kb. negyedrész mennyiségű villamosenergia 
felhasználásával biztosítható. További megtakarítási lehetőséget 
jelentene, ha a hőszivattyúk megtáplálásához szükséges villamose-
nergiát a lakosságnál alkalmazható „H” tarifával tudnánk beszerezni, 
ezt kezdeményeztük az MVM NET-nél. Számításaink szerint a jelen-
legi gázárak mellett a beruházás a „H tarifa” alkalmazhatóságától 
függően 2-3 éven belül megtérül. A projekt sikere esetén további 
intézmények fűtés-átalakítását is tervezzük.

Sajnos az energiaárak emelkedése kihat gépjárművek üzemel-
tetési költségeire is, amely érinti a Polgármesteri Hivatalt és a 
városüzemeltetőt is. Ezen kiadások csökkentését a gépjárművek 
takarékos használatával kívánjuk elérni. 

A Gerje forrásvidék kezelési-karbantartási terve elkészült, erről 
máshol részletesen olvashatnak.

A kamerarendszer jól vizsgázik, ezért ennek további bővítésére 
szerződtünk.

Helyhiány miatt ennyi fért a tájékoztatómba, folytatom a követke-
ző számban, az esetleges kérdéseiket elektronikus formában várom 
a megadott elérhetőségeken.

MALA FERENC ✍ alpolgármester

A már megszokottakhoz igazodva szeret-
nék beszámolni a KSZSB elmúlt idő-

szakban történt munkájáról, eseményeiről.
Mint kulturális bizottság, a Csernai Pál 

Közösségi Központ 2022. évi pénzügyi tervé-
nek I. féléves teljesítéséről szóló beszámoló 
megtárgyalása és elfogadása is a felada-
taink közé tartozott augusztusi hónapban. 
A beszámolót a felügyelőbizottság is jóvá-
hagyta, így 1-2 apróbb észrevétel mellet mi 
is egyhangúlag elfogadásra javasoltuk.

Feladataink között szerepelt a Település 
Értéktár Bizottság tagjainak megválasztása, 
ugyanis a tagok közül többen jelezték ,hogy 
időhiány, valamint egészségügyi okok miatt 
nem tudják tovább vállalni a rájuk rótt fe- 
ladatokat. Így egy régi oszlopos tag, Malik 
Károly Tamásné – aki vállalta az új elnök 
szerepét – vezetésével új tagokat választot-
tunk, és ezúton is sikeres munkát kívánunk 
nekik az elkövetkező időszakhoz. 

Döntöttünk továbbá a Hírnök újság júli-
us-augusztus-szeptember, valamint az 
október-november-december havi számai-
nak összevonásáról, annak érdekében, hogy 
a városi eseményekről időszerűbb tájékoz-
tatást nyújthassunk az olvasóknak. 

Szeptember hónapban sor került a 17. 
városnap megrendezésére, ahol a pénteki 
nap nyitányaként egy kiállítást láthattunk 
Pilis és Pest megye értékeinek bemutatá-
sával, ezzel megemlékezve Pilis újratele-
pítésének 300. évfordulójáról. A megnyitó 
után igényes zenei programok és mozi várta 
a kilátogatókat a Csepi nagytermében. A 
szombati napon az időjárás nem volt kegyes 
hozzánk, de ennek ellenére is szép számú 
tömeg gyűlt össze a különböző gyermek- és 
felnőttprogramokkal, valamint zenei fellé-
pésekkel tarkított eseményen. A nap egyik 
fő eseménye az immáron hagyományosnak 
mondható lecsófőző és kapusztnyik verseny 

volt, ahol most is a Szabadtűzi Lovagrend 
tagjai rangsorolták a finomabbnál finomabb 
étkeket. Nagy büszkeség, hogy az orszá-
got sorra járó, szinte profiknak mondható 
„lecsófőző mestereket” a népes mezőny 
ellenére is két pilisi csapatnak is sikerült 
maga mögé utasítania. A Hegyeki Pincesor 
Egyesület 1. a Képviselők nevet viselő csa-
pat pedig a 2. helyen végzett a megméret-
tetésben.

Ezúton szeretném megköszönni minden 
résztvevőnek és szervezőnek, aki ott volt 
és tett azért, hogy az esemény 2022 egyik 
emlékezetes napja legyen. Kiemelném 
a Pilisi Városüzemeltető és Csernai Pál 
Közösségi Központ vezetőinek és munka-
társainak szerepét, ugyanis az ő áldozatos 
munkájuk nélkül az esemény nem jöhetett 
volna létre. Köszönjük nekik!

FEKETE TAMÁS ✍ elnök

Kulturális, Szabadidő és Sport Bizottság

Reményeink szerint a fogorvosi körze-
tek „végleges” rendezése egy kis plusz 

bürokrácia után, de végre talán révbe ér. 
Nem kis munka, egyeztetés, tárgyalás, a 
hivatalok közti megbeszélés és viszonleve-
lezés után talán kijelenthetjük, hogy egy jó 
ideig nem lesz újra téma településünkön. 
Mindannyiunk érdeke volna ez, de az általá-
nos orvoshiány, a kevés pénz sokszor mind-
két oldal kezét megköti abban, hogy hosszú 
távú egyezségek születhessenek.

Ugyanígy vagyunk a védőnői szolgálta-
tásokkal is. Végre eljutottunk oda, hogy 
három védőnőnk tevékenykedik, de végső 
és megnyugtató megoldás, ugyanazon okok 
alapján, amit fentebb leírtam, szintén nem 
várható.

Meg kellett oldanunk a 4. sz. háziorvo-
si körzetben eddig tevékenykedő orvosunk, 
dr. Labancz Anita helyettesítését is, mert 
egy ideig nélkülöznünk kell. Szülési szabad-

sága idején a helyettesítéséről gondosko-
dó szerződéseket a többi háziorvosunkkal 
és két helyettesítő orvossal megkötöttük. 
Örülünk, hogy mindenki részéről konstruktív 
hozzáállást tapasztalhattunk, hiszen ezek az 
átszervezések zavartalanul megtörténtek. Ez 
ügyben többet tenni nem tudunk.

Szociális tűzifaprogramunk tovább él, és 
idén is igénybe vehető azok számára, akik a 
bizottság, a szociális iroda bírálati előírásai-
nak megfelelnek. A kérelmek kezdő dátuma 
2022. november 1. Ettől a dátumtól fogva 
fogadja a szociális iroda a kérelmeket. Kérek 
mindenkit, hogy e dátum előtt ilyen kérel-
mekkel ne ostromolják a szociális irodát.

A kormány által biztosított hatósági áras 
tűzifaprogramról is írnék pár gondolatot. 
Igyekszünk, hogy e fontos és sürgős ügyben 
is időben cselekedjünk. A testület (írásom 
idején) még nem döntött róla, de a bizottsá-
gok már tárgyalják, és reményeink szerint 

a képviselő-testület majd meg is szavazza 
az erről szóló és ehhez pénzbeli segítséget 
nyújtó indítványunkat. 

A lényege az lenne, hogy szintén az egy 
főre eső jövedelemhatárhoz és az így vásá-
rolt tűzifamennyiséghez kötnénk a pénzbeli 
segítséget. A pénzügyi segítséget valamifé-
le degresszív metódus szerint határoznánk 
meg. A javaslatunkban már konkrét számok 
és mennyiségek vannak, de mindaddig nem 
írhatom le őket, amíg erről képviselő-testü-
leti konkrétum, határozat nem születik.

Sok dologról írhatnék még, hiszen bizott-
ságunk is napi szintű és szerteágazó fela- 
datokat old meg. Mindenki érzi, hogy napi, 
előre nem látható problémákkal szembesü-
lünk. Ráadásul olyan hektikus folyamatokat 
kell túlélni, ami nekünk is pluszmunkát ad, 
de ezért vagyunk.

Köszönöm megtisztelő figyelmüket!
BENCZE LÁSZLÓ  elnök ✍

Szociális,  Esélyegyenlőségi és Alapellátási Bizottság 
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APénzügyi és Ellenőrzési Bizottság a júliusi nyári szünet után 
folytatta munkáját, és több napirendet is tárgyalt az augusztusi 

és szeptemberi üléseken, melyről ezúton kívánok beszámolni. 
Pilis Város Önkormányzatának fenntartásában álló Csernai Pál 

Közösségi Központ Nonprofit Kft., valamint a Pilisi Városüzemeltető 
Nonprofit Kft. 2022. évi pénzügyi tervének I. féléves teljesítéséről 
szóló beszámolókat részletesen tárgyalta és azok mindegyikét elfo-
gadta, valamint elfogadásra javasolta a képviselő-testületnek is. Pilis 
Város Önkormányzatának költségvetési rendeletében a konszolidált 
költségvetés bevételi és kiadási főösszege 1 782 327 903 Ft volt, az 
idei év első félévében az előirányzat összege 454 416 446 forinttal 
emelkedett, ezért az önkormányzat módosított előirányzatának főösz-
szege 2 236 744 349 Ft-ra módosult, melyet a bizottság elfogadott. 

Napirendjeink között szerepelt az önkormányzat közép- és hosz-
szú távú vagyongazdálkodási terve, melyet a bizottság részletesen 
tárgyalt és aktualizált, így kisebb módosításokkal kiegészítve elfo-
gadott. Pontosításra kerültek az önkormányzat ingatlanvagyoná-
nak elemei és az ingatlanvagyon értéke, amely forgalomképtelen, 
korlátozottan forgalomképes és forgalomképes ingatlanokból áll. 

Napirendünkön szerepelt a Pilisi Labdarugó Klub öltözőbútor-be-
szerzésének támogatási kérelme, mely az új focipályák és öltözők 
használatbavételéhez elengedhetetlenül szükségesek. A bizottság 
részletesen tárgyalta a kérést, és hosszas mérlegelés után három-
millió Ft-os egyszeri támogatást szavazott meg az öltözőbútorok 
beszerzéséhez. A bizottság álláspontját a képviselő-testület is 
támogatta. 

Tárgyaltuk az Egészségház teraszának burkolását, mely több 
éve probléma, és mostanra már sürgős beavatkozást igényelt a 
további épületkárosodás megelőzése céljából. A bontásra, vízszi-
getelésre és új burkolattal történő lefedésre több cégtől érkezett 
ajánlat, melyből a legkedvezőbb került kiválasztásra, így a bruttó 
3 130 677 forintos ajánlat elfogadásra került a bizottság és a 
képviselő-testület részéről, melynek eredményeképpen a munka 
kivitelezése is megtörtént a téli idő beállta előtt. 

A bizottság tárgyalta a város közétkeztetését biztosító Eatrend 
Kft. kérelmét, mely a nyersanyag és szolgáltatási ár 20%-os 
emelésére irányult. Sajnos az inflációs hatások az élelmiszer- és 
energiaárak esetében érezhetők a leginkább, így a cég áremelési 
kérelme megalapozott volt. A kérelmet részletesen tárgyaltuk és 
a bizottság a 20%-os emelést elfogadásra javasolta, azonban a 
többlet terhek költségét az önkormányzat magára vállalta, így a 
szülőknek az idei év hátralévő részében változatlan összegű étke-
zési díjat kell fizetniük. 

A városban működő kamerarendszer bővítéséről és egyes kame-
rák áthelyezéséről tárgyaltunk a Városfejlesztési Bizottsággal 
együttesen, mely alapján pénzügyi fedezet biztosítása mellett elfo-
gadásra kerültek az új kamerák beszerzésére és beüzemelésére 
vonatkozó előterjesztések. 

A bizottság további napirendeket is tárgyalt az elmúlt üléseken, 
de jelen tájékoztatóba ennyi fért bele. További jó egészséget kívá-
nok magam és a bizottsági tagok nevében.

DEÁK CSABA ✍ elnök

Pénzügyi és Ellenőrzési Bizottság

A z alábbi, kiemelt napirendi pontokkal 
kapcsolatban szeretnék tájékoztatást 

adni a kedves lakosoknak. 
Tájékoztatás Pilis aktuális közbiztonsági 

helyzetéről:
Minden hónapban a bizottsági ülésen 

részt vesz Kerepeszki Ferenc, a Pilisi 
Rendőrőrs parancsnoka, aki most is beszá-
molt nekünk Pilis aktuális közbiztonsági 
helyzetéről. Az őrsparancsnoktól hallhat-
tunk egy összehangolt, nagyszabású akci-
óról, amiben egy pilisi kábítószer-terjesztő 
férfit is elfogtak rendőreink.

Több napirendi ponton keresztül elfo-
gadásra került a Pilisi Városüzemeltető 
Nonprofit Kft. 2022. évi pénzügyi tervének 
I. féléves teljesítéséről szóló beszámolója, 
az önkormányzat 2022. évi pénzügyi ter-
vének I. féléves teljesítéséről szóló beszá-
molója, illetve az önkormányzat 2022. évi 
költségvetéséről szóló 3/2022. (II. 25.) 
önkormányzati rendelet módosítására tett 
javaslat is.

Javaslat a Pilisi Városüzemeltető 
Nonprofit Kft. ügyvezetőjének jutalmazási 
szempontjaira, a belső szabályzat módo-
sítására: Itt egy javaslat született arra, 

hogy (első körben a Pilisi Városüzemeltető 
Kft.-nél) állítsunk fel olyan javadalmazási 
szabályzatot, jutalmazási rendszert, ami 
alapján ösztönözni tudjuk a vezetést a jobb-
nál is jobb munkavégzésre. Amennyiben 
a Városüzemeltető Kft.-nél a rendszer jól 
vizsgázik, abban az esetben ezt a változást 
szeretnénk kiterjeszteni minden intézmény 
vezetőjére, illetve a Polgármesteri Hivatal 
irodavezetőire egyaránt.

Javaslat a Pilisi Városüzemeltető Kft. 
Vágóhíd utcai telephelyén kamerarend-
szer kiépítésére és a térfigyelő kame-
rarendszer bővítésére: A közmunkások 
számának drasztikus csökkenése szük-
ségessé tette, hogy a Városüzemeltető 
telephelyének őrzését más módon való-
sítsuk meg, ezért döntöttünk egy komp-
lett védelmirendszer kialakítása mellett, 
amely modern és biztonságos védelmet 
nyújt a város értékei számára. Ugyanezen 
napirendi pont keretén belül döntöttünk 
további négy darab térfigyelő kamerával 
bővíteni meglévő rendszerünket. 

Javaslat a Sárkány Sámuel utcai ját-
szótér területén korábban elhelyezett 
kültéri játszótéri elemek hasznosításra: 

A Sárkány Sámuel utcából leszerelésre 
került játékok központi játszótéren való 
elhelyezése mellett döntöttünk.

Javaslat az Egészségház teraszának 
burkolására: Többéves probléma került 
rendezésre azáltal, hogy végre találtunk 
kivitelezőt, amely végrehajtotta ezt az 
állagmegóvást. A kivitelezést a legolcsóbb 
ajánlattevő, vagyis a Renor Bau Kft. végez-
hette el.

Javaslat a Nyári-Nyáry Muzsika ren-
dezvény bevételeinek könyvelésére: 
Sajnálatos módon egyik bizottság sem 
tudott korábban arról, hogy a Nyári-Nyári 
Muzsika megrendezésre kerül. A megren-
dezésre nem adtak korábban a képviselők 
felhatalmazást, illetve nem kaptak róla 
tájékoztatást sem. A bevételek szeren-
csés alakulása azonban lehetővé tette, 
hogy polgármesteri keretből legyen a ren-
dezvény finanszírozva. Azonban további 
pénzügyi-technikai bonyodalmakat idézett 
elő a szervezés, amelynek rendezésére 
tett javaslat véleményezésére felkértük a 
belső ellenőrünket is. 

 MALA RÉKA ✍ elnök

Városgazdálkodási, Településfejlesztési 
és Közbiztonsági Bizottság



www.pilis.hu HÍRNÖK 7

Október elsején az Idősek Világnapját ünnepeltük. Ebből az alka-
lomból ismételten köszöntjük mindazokat, akik egy hosszú élet 

munkáját, tapasztalatait tudják maguk mögött, és segítségükkel 
ápoljuk a hagyományainkat is.

Szeretettel gondolunk rájuk, s nem csak ezen a napon, hanem az 
év minden napján, hisz szeretetükkel, bölcsességükkel ők is mindig 
a rendelkezésünkre állnak. Feladatunk, lehetővé tenni számukra az 
öregkorhoz méltó életet, támaszt nyújtani nekik a pihenés éveiben. 
Vigyázni kell rájuk, segíteni őket, hogy a hosszú évek kemény mun-
kája után örömteli életet élhessenek. Érezzék, hogy nem hagyjuk 
magukra őket, hogy fontos részei életünknek. Szüleink és nagy-

szüleink mosolya és gondoskodása rengeteg erőt sugároz felénk, 
kitartásuk, szeretetük felbecsülhetetlen kincs számunkra.

Ebből az alkalomból a Csernai Pál Közösségi Központ Idősek napi 
nótaestet szervezett szépkorú lakosaink számára, mellyel jó hangu-
latot varázsoltak az idősek arcára. A műsoros esten kívül Pilis Város 
Önkormányzata idén is 4000 Ft/fő egyszeri pénzbeni támogatásban 
részesítette szépkorú lakosait, mellyel szeretett volna hozzájárulni az 
idősek mindennapjainak megkönnyítéséhez. 

Jó egészséget, tartalmas, boldog életet kívánunk minden idős 
embertársunknak.

HAJNAL CSILLA ✍

KÖZÖS ÜGYEINK

Véget ért a hosszú, forró nyár, a 
vakációnak is vége lett, ami a gye-

rekeknek rövid, a szülőknek hosszú volt. 
Megkezdődött óvodáinkban és iskoláinkban 
az oktató-nevelő munka. 

Az óvodákban a nyári szünet alatti szoká-
sos nagytakarításokon felül néhány terem-
ben tisztasági festés és a laminált padló 
cseréje történt meg. A Játékország óvodá-
ban megkezdődött a KRESZ park építése a 
nyár folyamán, ezek a munkálatok jelenleg a 
befejező fázisban vannak. A Gesztenyéskert 
Óvodában tanösvény, érzékenyítő útszakasz 
és kiskert létrehozására szülők, pedagógu-
sok és a Pilisi Városüzemeltető Kft. közre-
működésével került sor. Ennek befejezésé-
hez már csak kisebb feladatok elvégzésére 
van szükség. Az intézmény mobiltelefonokat 
kapott, melyek a szülőkkel való kapcso-
lattartásban nyújtanak segítséget, valamint 
laptopok is beszerzésre kerültek, melyek a 
szakmai munka fejlesztéséhez elengedhe-
tetlenek. Az augusztusi bizottsági ülésünkön 
a Pilisi Játékország Óvoda pedagógiai prog-
ramjának módosítását, szeptemberi ülésün-
kön az óvoda 2021/2022. nevelési évéről 
szóló beszámolóját, valamint a 2022/2023. 
nevelési évindításról szóló tájékoztatót tár-
gyaltuk meg és javasoltuk elfogadásra a 
testületnek. Sajnos településünket is érinti 
a pedagógushiány, augusztus elején még a 
31 fős státus helyre 21 óvodapedagógus volt 
a 15 csoportra. A nevelési évben két fő fogja 
megkezdeni a nyugdíjazás előtti felmentési 
idejét. A szeptemberi kezdést a nyugdíjas 
pedagógusok visszahívásával lehetett biz-
tosítani.

Iskoláinkban nem történt a nyáron felújí-
tás a fenntartó által. Mint ismert, az iskola 
fenntartója nem az önkormányzat, hanem a 
Monori Tankerület. A Széchenyi utcai telep-
helyen hőtükör-fólia került felhelyezésre 
az emeleti ablakokra, hogy a napsütéses 

időszakokban elviselhetőbb legyen a termek 
hőmérséklete, ezt önkormányzatunk finan-
szírozta. Önerőből telephelyenként egy-egy 
terem lett kifestve, négy teremben a par-
ketta csiszolására, festésére és lakkozásá-
ra került sor. A kerítésfestés, az aszfaltra 
játékok felfestése, a kerékpártároló felújí-
tása szintén a pedagógusok, karbantartók, 
szülők, mostani és volt diákok munkájának 
köszönhető.

Jelenleg legnagyobb gondunk az intéz-
mények megfelelő energiaellátásának 
finanszírozása. Természetesen prioritást 
élvez, hogy biztosítani tudja önkormányza-
tunk gyermekeink megfelelő ellátását.

Kicsit vidámabb és melengetőbb írással 
szeretném befejezni cikkem, ezért egy rövid 
beszámolót osztok meg az olvasókkal: 

8. Gubányi vándortábor, Balaton-felvidék, 
2022. július 25-31.

Az államilag támogatott országos ván-
dortábor-program részeként voltunk itt. 
Az útvonal: Bálványos – Hegyesd – Sáska 
– Kapolcs – Vigántpetend – Balatoncsicsó 
– Nagyvázsony – Monoszló – Tűhegy – 
Zánka (75 km). Emellett rengeteg kulturális 
élményben is részünk volt: jurtalátogatás, 
táncház, Művészetek völgye, éjszakai vad-
les, lövészet, zánkai strand, múzeumlátoga-
tás, vártúra stb. 29 résztvevő, 26 gyerek + 3 
(Török Melinda, Sedró Mihály, Szamosfalvi 

Attila) felnőtt. A covidos időszak óta kap-
csolódtak be különböző pesti iskolákból 
gyerekek, és mostanra alakultak ki ezek az 
arányok. Elszállásolás 6 fős katonai sátrak-
ban, napi egy meleg étel.

9. Gubányi vándortábor, Zalaszabar, 2022. 
augusztus 18-23.

Ismerőseim révén csatlakoztunk a zobori 
élményparkban működtetett Erzsébet tábor 
egyik turnusához – 22 gyerek az iskolánk-
ból és 3 felnőtt kísérő (Ocztos Gabriella, 
Halgas Tamara, Szamosfalvi Attila). A zobo-
ri élményparkban eltöltött egy hét alatt a 
gyerekek minden nap használhatták a park 
területén található játékokat, csúszdákat, 
egyéb látványosságokat. Állatokat etettek, 
simogattak, virtuális eszközöket használ-
hattak, hullámvasúton, különböző csúszdá-
kon pöröghettek-foroghattak, ameddig jól 
esett. Jó idő esetén a programszervezők 
külsős programokat szerveztek, így kerül-
tünk Zalakarosra, a Kis-Balatonhoz, vagy a 
környező erdőkbe túrázni. Ezenkívül nem 
maradtak el a kulturális programok sem 
(Ártatlanka koncert, bűvész műsor). A tábor 
animátorai folyamatos mozgásban tartot-
ták a gyerekeket különböző vetélkedőkkel, 
sportfoglalkozásokkal. Elszállásolás 6 fős 
szobákban. A tábor ingyenes volt.”

A beszámoló írójának, Szamosfalvi Attilának 
és a programokban őt segítő pedagógusok-
nak köszönöm az önzetlen nyári munkáju-
kat, és mindazt, amit gyermekeinkért tettek!

Köszönetet szeretnék mondani azoknak 
is, akik még további élményekkel gazda-
gították a pilisi tanulókat, így köszönöm 
a Bizsu táborban tevékenyen résztvevők 
munkáját, valamint a számtalan káni nyári 
tábor szervezésével a közöttük is élenjá-
ró pedagógusunk, Kurucz László önzetlen 
kitartását!

BIRÓ IBOLYA ✍ elnök

Köznevelési és Ifjúsági Bizottság

Köszöntő az Idősek Világnapja alkalmából
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Mint azt egyre többen tapasztalhatták 
településünkön is, a földeken fennálló 

osztatlan közös tulajdon felszámolásáról 
és a földnek minősülő ingatlanok jogosultjai 
adatainak ingatlan-nyilvántartási rendezé-
séről szóló 2020. évi LXXI. törvény alapján 
elindult az ismeretlen vagy elhunyt földtu-
lajdonosok által birtokolt földek, ingatlanok 
tulajdonjogának rendezése. A törvényben 
foglaltak végrehajtása során számos hagya-
téki vagy póthagyatéki eljárás lefolytatására 
kerül sor, az elhalálozott tulajdonosok örö-
köseinek felkutatása, a tulajdonjog tisztázá-
sa céljából. 

A földhivatali nyilvántartások szerint 
Magyarországon több mint 1 millió helyrajzi 
számon 2,4 millió hektárt meghaladó alap-
területű föld van, közel 4,6 millió tulajdonos 
nevén. Ráadásul sok olyan ingatlan van, 
ahol a tulajdonosok számottevő része már 
nem is él, vagy ismeretlen a helytelen/hiá-
nyos földhivatali bejegyzések miatt.

A régi termelőszövetkezetek megszűné-
sét követően, a korábban szövetkezeti tulaj-
donban lévő földek több tulajdonos nevére 
kerültek a vagyonmegosztási vagy kárpótlá-
si eljárások lezárta után, melyről sok eset-
ben a rokonaik nem is tudtak. 

Tapasztalataink alapján a részarány-kia-
dás során olyan személyek is bejegyzésre 
kerültek tulajdonosként, akik a bejegyzés 
idején – esetleg már évekkel, évtizedekkel 
korábban – elhunytak. Ezek az esetek is a 
hagyatéki és póthagyatéki eljárások számát 
növelik. 

E fennálló, rendezetlen tulajdonjogi hely-
zet megszüntetése érdekében, a jogsza-
bály alapján, a földhivatal megvizsgálja az 
ingatlanbejegyzésben szereplő személyek 
adatait és amennyiben megállapítja, hogy a 
tulajdonos elhalálozott, értesíti a tulajdonos 
utolsó állandó lakcíme szerinti polgármes-
teri hivatal jegyzőjét, a hagyatéki vagy pót-
hagyatéki eljárás lefolytatása céljából.

Ezt a lehetőséget a termelőszövetkezeti 
földhasználati jog alatt álló földrészletek 
tulajdonjogának rendezéséről és egyes föl-
dügyi tárgyú törvények módosításáról szóló 
a 2020. évi XL. törvény 43. §-a teremti meg, 
ami beemelte a hagyatéki eljárásról szóló 
2010. évi XXXVIII. törvény 19. § (1) bekezdé-
sébe, hogy az eljárás akkor is indul, amikor 
a jegyző az ingatlanügyi hatóság bejelentése 
alapján az örökhagyó haláláról értesül.

A hagyatéki vagy póthagyatéki eljá-
rás célja, hogy felkutatásra kerüljenek az 
elhunyt tulajdonos törvényes örökösei. 
Előfordul az is, hogy alaphagyatéki eljárás 
lefolytatására nem került sor, mivel annak 
idején az örökösök nemleges nyilatkoza-
tot tettek tekintettel arra, hogy nem volt 
tudomásuk elhunyt hozzátartozójuk ingat-
lan-tulajdonáról, bár sok esetben találko-
zunk azzal is, hogy a törvényes örökös kéri, 
hogy a tulajdonrész tekintetében ne kerüljön 
lefolytatásra eljárás annak jelentéktelen, 
csekély mérete vagy értéke miatt – „több a 
közjegyző munkadíja” indoklással. 

Tisztelt Lakosok!
2022. szeptember 10-től a jegyzők adnak ki hatósági bizonyítványt a lakás 
rendeltetési egységeinek számáról ahhoz, hogy a lakossági fogyasztó jogsze-
rűen vegyen igénybe kedvezménnyel elszámolt földgáz mennyiséget. 

A hatósági bizonyítvány kiállításának feltétele, hogy 
1. a kérelmezett ingatlan társasháznak, lakásszövetkezetnek nem minősül; 
2. a kérelmezett ingatlanban 2-4 lakás található. 

Az eljárási idő: 8 nap. 
A hatósági bizonyítványt a lakossági fogyasztó nyújtja be az egyetemes szolgáltató részére. 

Lakossági fogyasztó: az a felhasználó, aki saját háztartása – egy felhasználási helyet 
képező egy vagy több lakóépület, lakás, üdülő vagy hétvégi ház, továbbá lakossági 
célra használt garázs – fogyasztása céljára vásárol földgázt földgáz vételezésére 
megkötött szerződés alapján, és az így vásárolt földgázzal nem folytat jövedelem-
szerzés céljából gazdasági tevékenységet. Ha a lakóépületben a műszakilag megosz-
tott, önálló lakások száma meghaladja az épületben lévő önálló, nem lakás céljára 
szolgáló helyiségek számát, a lakóépületet mint felhasználót a közös fogyasztás 
vonatkozásában úgy kell tekinteni, hogy saját háztartás céljára vételez, és a vásárolt 
földgázzal nem folytat jövedelemszerzés céljából gazdasági tevékenységet. 

Ha az egyetemes szolgáltató azt észleli, hogy az ingatlan lakás rendeltetési egységeinek száma 
nem egyezik meg a hatósági bizonyítványban foglaltakkal, ezt hatósági ellenőrzés lefolytatása 
érdekében az eljáró hatóság felé jelzi, és a jelzés alapján az ellenőrzést le kell folytatni.

Pilis, 2022. szeptember 12. 
PILISI POLGÁRMESTERI HIVATAL ✍

Az ingatlanügyi hatóság (földhivatal) érte-
sítésére induló eljárások során, az esetek 
túlnyomó többségében a földhivatali nyil-
vántartásban szereplő tulajdonos már több 
évtizede elhunyt. Előfordul az is, hogy az 
örökhagyó az 1800-as évek végén szüle-
tett, vagy a haláleset még az 1900-as évek 
elején, közepén volt, s ez különösen meg-
nehezíti a törvényes örökösök felkutatá-
sát, hiszen ezen elhunytak vonatkozásában 
semmilyen elektronikus nyilvántartás nem 
áll rendelkezésre.

Ha a rendelkezésre álló nyilvántartások, 
beszerzett iratok alapján az örökhagyónak 
nincs ismert törvényes örököse, a hagyaté-
ki/póthagyatéki leltárban a magyar állam 
– mint törvényes örökös – szükségképpeni 
örökösként kerül rögzítésre.

Amennyiben mégis sikerült beszerezni 
az összes adatot, mely a hagyatéki/pótha-
gyatéki eljárás lefolytatásához szükséges, a 
hagyatéki eljárásról szóló 2010. évi XXXVIII. 
törvény 26. § (1a) bekezdés alapján az adó- 
és értékbizonyítvány tartalmát a jegyző közli 
az öröklésben érdekeltekkel, akik az adó- és 
értékbizonyítványban foglaltakkal szemben 
az általános közigazgatási rendtartásról 
szóló 2016. évi CL. törvényben foglaltak sze-
rint fellebbezéssel élhetnek, valamint ugyan-
ezen törvény 31/A. § (1) alapján a jegyző tájé-
koztatja a feleket az eljárás során az általa 
beszerzett adatokról, a hagyaték tárgyához 
tartozó ismertté vált vagyontárgyakról.

Ha az öröklésben érdekeltek nem felleb-
beznek, az adó- és értékbizonyítvány tartal-
mára vonatkozóan és észrevételük sincs, 
a hagyatéki/póthagyatéki leltárt elkészít-
jük és megküldjük a közjegyző részére a 
hagyaték átadásának céljából.

A közjegyzőnél derülhet ki egy újabb 
probléma, ami a hagyatéki eljárás során 
már fel szokott merülni kérdésként az 
örökösök részéről: a közjegyző átadja vagy 
átadná a hagyatéki vagyont, de az ingatlan 
értéke kisebb, mint az eljárás költsége, 
vagy olyan sokan örökölnének, hogy az egy 
örökösre jutó rész olyan kicsi, hogy nem 
éri meg vele foglalkozni. Az örökösök itt 
már nem tudnak sok mindent tenni. Egyik 
lehetőség, hogy elfogadják az örökséget, 
a másik, hogy visszautasítják a hagyaté-
ki vagyont, azonban vannak esetek, ami-
kor visszautasítás esetén is a törvényes 
örököst terheli a közjegyző előtti eljárás 
költsége. A közjegyzői eljárás költségeit 
több tényező befolyásolja, ilyen lehet pél-
dául, hogy volt-e alaphagyatéki eljárás, és 
amennyiben volt, az milyen öröklési rend-
del emelkedett jogerőre. 

Kérjük, segítsék munkánkat, hogy minél 
gyorsabban le lehessen zárni az indu-
ló ügyeket, hogy az egyes ingatlanoknak 
ismert, elérhető tulajdonosai legyenek.

PÉRCSINÉ DANCSOK MARIANNA ✍ 
igazgatási ügyintéző

KÖZÖS ÜGYEINK

Földhivatali megkeresésre induló 
hagyatéki/póthagyatéki eljárásokról

Tájékoztató
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„…a házastársi közösség a férfi és a nő egy-
mást kiegészítő természetében gyökerezik 
és a házastársak azon elhatározásából táp-
lálkozik, mely szerint közös életet élnek, 
azaz megosztják mindazt, amijük van és 
amik. Így tehát ez a közösség egy mély-
ségesen emberi igény gyümölcse és jele. 
Isten pedig az Úr Krisztusban elfogadja ezt 
az emberi igényt, megerősíti, megtisztítja, 
fölemeli és szentségi házassággá tökéle-
tesíti.” (Familiaris Consortio: II. János Pál 
pápa apostoli buzdítása, 1981)

Az idei évben az a megtiszteltetés 
és öröm ért, hogy Városunkban három 
gyémánt- és tizenhat aranylakodalmas 
házaspárt köszönthettem házassági évfor-
dulójuk alkalmából!

Örömteliek ezek a napok, amikor is házas-
ságkötésük 50. és 60. évfordulóját ünne-
peljük. Ma visszajönnek az elfelejthetetlen 
pillanatok, lepereg a sok évvel ezelőtti nap, 
amikor is fiatalon, bízva a jövőben, igaz hit-
tel álltak Pilisen az anyakönyvvezető előtt. 
Az emlékezetes nap óta évtizedek teltek 
el kölcsönös megbecsülésben, szeretet-
ben. Kevés embernek adatik meg ez a bol-
dogság, hogy ennyi év együttélés után is 
maradjon a szívükben szeretet. Már tudják, 
hiszen saját életükkel bizonyították, hogy 
akkor, ott, az anyakönyvvezető előtt felelős 
ígéretet kaptak adott ígéret ellenében.

„Megtanultam, hogy mindenki a hegy-
tetőn akar élni, anélkül, hogy tudná, hogy 
a boldogság a meredély megmászásában 
rejlik.” 

Wass Albert szavai minden házasságra 
készülő fiatalnak útravalóként szolgál-
hatnának. Ezt a gondolatot Önök igazán 
tanúsíthatják, hiszen oly sok évet töl-
töttek már együtt. Mielőtt megismer-
ték egymást, az azt megelőző éveikben, 
gyermek- és ifjúkorukban arra készül-
tek, hogy minden jót és szépet össze-
gyűjtsenek, s hozományként átnyújtsák a 
másiknak. Házasságban választott párju-
kat jóban-rosszban, szegénységben-gaz-
dagságban, egészségben-betegségben 
kísérték az úton. Együtt, egymás mel-
lett kitartva, megértésben mászták meg 

Szeretettel 
köszöntjük 

90. születésnapja alkalmából 
Czinege Pálnét, Gábris Istvánnét 

és Erdei Imrét, 
95. születésnapja alkalmából 

Fazekas Ferencnét, 
Kotyinszki Mihályt és 

100. születésnapja alkalmából 
Földvárszki Pálnét! 

Sok boldogságot és jó egészséget 
kívánunk!

Fazekas Ferencné, Annus néni 2022. augusztus 13. napján ünnepelte 95. szüle-
tésnapját. Pilis város nevében Hajnal Csilla polgármester asszony családja körében, 
otthonában köszöntötte az ünnepeltet egy csokor virág, egy torta és Orbán Viktor 
miniszterelnök személyesen aláírt emléklapjának kíséretében.

Annus néni családi környezetébe betekintést nyerhettünk, megismerhettük élet-
útját, megtekinthettük saját maga által berendezett külön lakrészét. Rokonai nagy 
gondossággal és szeretettel figyelnek mindennapjaira, unokái és dédunokái gyakran 
látogatják.

Örömmel mesélt gyermekkoráról, a családi és baráti környezetben eltöltött 
beszélgetésekről.

Mindennapjait olvasással, a családjával történő beszélgetéssel tölti, és sokat varr. 
Kortársaitól eltérően meglepő módon a digitális fejlődést is magáénak tudhatja, saját 
tabletjén követi a mindennapok eseményeit, a híreket napi szinten hallgatja.

Pilis Város Polgármesteri Hivatala és a település lakossága nevében tiszta szívből 
gratulálunk, és további jó egészséget kívánunk neki!

azokat a bizonyos meredélyeket. A sok 
munkával teli hétköznapok verítéke, a 
pihenés jóleső nyugalma, az ünnepek elő-
ször csak kettesben töltött meghittsége, 
majd a gyermekek érkezésével a családi 
fészek boldog melegsége szép emlékek-
kel töltenek el mindenkit és mind-mind 
eszükbe juttatja, hogy ez az egymás iránti 
szeretetük jutalma.

Bizony, az aranylakodalmat ülőknél már 
50, a gyémántlakodalmasoknál pedig 60 
év telt el az emlékezetes nap óta, amikor 
is egymásnak a pilisi Anyakönyvvezető 
előtt örök hűséget fogadtak. Akkor nem 
gondoltak arra, hogy ezek a hosszú évti-
zedek ilyen gyorsan elrepülnek és ennyi 
minden történik majd közös életükben. 
Gyermekek, unokák, dédunokák születtek, 
akik most együtt ünnepelhetnek Önökkel. 
Az évek múlásával talán megkopnak az 
emlékek, de e jeles évforduló alkalmából 

ismét előtörnek rég elfelejtett események, 
kedves szavak, nagy elhatározások, ame-
lyek ma már mosolyt csalnak az arcokra. 

Így visszatekintve ezekre az emlékekre, 
tanúbizonyságot szereznek az 50-60 évvel 
ezelőtt fogadott ígéretüknek: érdemes volt 
vállalni minden kihívást, szeretni és küz-
deni egy életen át. Mindannyiunk előtt 
álljanak példaként Önök, akik tűzön-vízen 
át kitartottak egymás mellett. 

Kérem, e jeles évforduló alkalmából 
szorítsák meg egymás kezét és szeretet-
tel emlékezzenek azokra, akik elkísérték 
Önöket ezen a szép hosszú úton és azokra 
is, akik még Önökkel lesznek az elkövetke-
zendő jubileumok idején. Az író szavaival 
kívánok Önöknek jó egészséget, sok örö-
met és boldogságot: 

„A végén nem számít semmit a világ. 
Csak az számít, ami a szívünkben marad.” 
(Márai Sándor)

HAJNAL CSILLA ✍ polgármester

                     Férj                 Feleség Év               Mikor
Toldi József Malata Judit 50 1972. február 5.
Gengeliczki András Pál Juhász Mária 50 1972. április 29.
Buránszky Károly László Macska Erzsébet 50 1972. május 13.
Varényi László Gyula Baranyai Judit 50 1972. május 13.
Matos Tibor Kozma Ibolya 50 1972. május 27.
Polgár István Czékus Mária 50 1972. június 3.
Halász Gyula Krizsán Éva Erzsébet 50 1972. július 1.
Halápi Károly Sándor Tuba Rózsa Magdolna 50 1972. augusztus 5.
Budavári János György Sedró Anna Zsuzsanna 50 1972. augusztus 12.
Szente István Pál Duchaj Zsuzsanna 50 1972. augusztus 26.
Kerepeszki Pál Malik Mária 50 1972. szeptember 23.
Gál Károly Kerepeszki Zsuzsanna 50 1972. szeptember 30.
Paulovicz István Telek Eszter 50 1972. október 14.
Polgár Károly Sárán Erzsébet 50 1972. október 28.
Lencsés György Schneider Piroska Ibolya 50 1972. október 28.
Gál János Mihály Nagy Mária 50 1972. november 11.
Tóth Mihály Kedves Zsuzsanna 60 1962. május 12.
Czinkos Mihály Misányi Mária 60 1962. május 26.
Gál János Fiel Terézia 60 1962. június 2.

KÖZÖS ÜGYEINK

Gyémánt- és aranylakodalmasokat köszöntöttünk

Annus néni 95 éves lett
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Gondolatok egy játszótér megszüntetése kapcsán

Pilis Város Önkormányzata a 2022. június 30-i testületi ülésén 
a 155/2022 sz. határozatával megszüntette a Hunyadi utca 

és Sárkány Sámuel utca sarkán található játszóteret. Így Pilisen 
csupán két játszótér maradt, ezekből csak az egyik van önkor-
mányzati kezelésben.

Eddig a nyers hír, de vizsgáljuk meg kicsit alaposabban, miért 
is fontos a játszótér, mivel és mennyivel lettünk szegényebbek 
a testületi döntés által. A játszótér nem csupán homokozót, 
csúszdát, hintát jelent, hanem egyben közösségi tér is. Méghozzá 
a legszabadabb, legkötetlenebb azok közül, ahol a gyermekek 
megfordulnak – hasonlítsuk csak össze pl. az iskolával, óvodával. 
Mint ilyen, nem csak kellemes, hasznos szabadidőtöltést biztosít, 
hanem egyben fontos szerepet játszik a gyermekek szocializáci-
ós, mentális fejlődésében is. Nézzük, mit mond erről Török Zsófia 
gyermekpszichológus:

„A gyermekek különös fontosságú tere a játszótér. Kezdetben az 
anyáról való leválás próbálgatásának egyik lehetséges színhelye, 
ahol az anyukától, az elsődleges gondozójától biztonságos távol-
ságban gyakorolhatja képességeit a gyermek. A mozgásfejlődést, 
egyensúlyérzéket, koordinációt és kreativitást elősegítő játékok 
tárháza található itt. Emellett lehetőség nyílik a társas készségek 
próbálgatására, kibontakoztatására az ismeretlen társakkal való 
kapcsolatteremtés és kommunikáció során. […] Szintén itt tapasz-
talják meg a gyerekek, hogy hogyan viselkednek a kortársaik, és 
azt, hogy ők hogyan képesek kapcsolódni a fiatalabb vagy idő-
sebb társaik játékához. A gyerekek a homokozóban egyezkednek, 
tanácskoznak, vitatkoznak, érdekérvényesítenek, és élnek meg 
minden olyan fontos viselkedési helyzetet, amire később az óvodá-
ban, iskolában, illetve a való életben szükségük lesz.”

Röviden szólva tehát a gyermek a játszótéren tanul, méghozzá 
úgy, hogy ezt nem valamiféle kényszerként, feladatként éli meg, 
igazában tudomása sincs róla. A tanulás lehetőségét és szükség-
szerűségét itt a közösségi tér kiépítettsége, felszereltsége és az 
ott kialakuló lehetséges helyzetek sokasága hordozza magában.

Ugyanezt erősíti meg a maga szakmai közelítésében Berényi 
Zsuzsa mozgásterapeuta is: „A játszótér nem csak a lelki fel-
töltődést, a kiegyensúlyozott viselkedést szolgálja, hanem a 
fizikai érést is. Egy kisgyerek valószínűleg könnyen beleunna 
abba, ha mozgásfejlesztés vagy testnevelés címén feladatokat 
végeztetnék vele otthon, de játékba csomagolva mindez egészen 
másképpen működik! Amikor a kisgyerek Luke Skywalkerként 
küzd meg a sötét oldallal, menekül vagy támadást intéz: nyúj-
tózkodik, csimpaszkodik, ágaskodik, felszalad a létrán, felmászik 
a kötélen, átlendül, átbújik a kötél alatt, lecsúszik a rúdon – az 
már egészen más. Azt örömmel és élvezettel teszi, és észre sem 
veszi, hogy közben testi erejét, fizikai állóképességét edzi, saját 

magát fejleszti. […] A játszótéri eszközök rengeteg célt szolgál-
nak. Mászókázás közben például javul az egyensúly, finomodik 
a szem-kéz és a szem-láb koordináció, fokozatosan kialakul 
az egészséges testkép a gyerekben. Miközben függeszkedik a 
mászóka fokán, a vállöv is erősödik, amivel a finommotorika, a 
grafomotorikai képességek is fejlődnek.”

Vajon a testületi ülésen részt vevők átgondolták-e mindezeket, 
mielőtt döntésüket meghozták? Egyáltalán, igyekeztek-e ilyen 
irányban tájékozódni? A gyermekek objektív és szubjektív moz-
gásigénye messze meghaladja az otthoni lehetőségeket. De meg-
haladja más intézmények lehetőségét is. Vegyük észre, hogy pl. a 
strandok a területükön gyermekmedencék mellett játszótereket 
is (esetenként KRESZ parkot is) üzemeltetnek. Ők észrevették, 
hogy a gyermekek mozgásigénye meghaladja az élményelemek-
kel felszerelt gyermekmedence által nyújtott lehetőségeket, 
ezekre időnként ráunva szívesen és rendszeresen használják a 
játszótéri eszközöket is.

Az eddigiek mellett a játszótér egy további szempontból is 
hasznos közösségi térként működik. A kisgyermeket nevelő 
anyukák többsége a bevásárlás, háztartásvezetés és a gyermek-
ről/gyermekekről történő gondoskodás egyébként felemelő és 
nyilván sok örömöt is adó, de mégiscsak egyhangú háromszögé-
ben tölti ideje nagy részét. A játszótér számukra is a találkozás, 
beszélgetés, tapasztalatcsere, egyfajta közösségi élet színtere. 
S az ott töltött órák, bár közben is figyelnek, felügyelnek gyer-
mekeikre, mégiscsak szabadabb, kötetlenebb időtöltést hoznak 
számukra is, mint a nap többi része.

Természetesen magam is tisztában vagyok azzal, hogy a 
játszótér előnyeit szülő és gyermek egyaránt csak akkor élvez-
heti, ha annak biztonsága és rendeltetésszerű használatának 
folyamatos lehetősége biztosítva van. Tudom, hogy a játszótér 
fenntartása rendben tartást, folyamatos odafigyelést, őrzést igé-
nyel, melynek természetesen költségvetési vonzatai is vannak. 
Ezzel a problémával azonban nemcsak Pilis városának, hanem az 
ország összes településének szembe kell néznie. Hova jutnánk, 
ha a nehézségeknek hátat fordítva sorra bezárnák az ország 
játszótereit?

Mindezek alapján az a véleményem, hogy a játszótereket 
fejleszteni, számukat pedig inkább növelni kell, mintsem meg-
szüntetni.

(A Török Zsófia gyermekpszichológussal és Berényi Zsuzsa 
mozgásterapeutával folytatott teljes beszélgetés az interneten 
szabadon olvasható)

MARSOVSZKI ISTVÁN ✍ önkormányzati képviselő

2022. szeptember 22-én Pilis Város Önkormányzata a Csernai 
Pál Közösségi Központ szervezésében Autómentes napot tartott. 
A Vatyai út lezárásra került, azonban sajnos a tavalyi évhez 
hasonlóan idén is megtréfált bennünket az időjárás, így nem 
tudtuk megvalósítani azokat a programokat, amikkel készültünk 
a gyermekek számára. Rögtönöznünk kellett, így két rendőr kísé-
retében meglátogattuk a helyi óvodás csoportokat, akik csillogó 
szemmel figyelték az előadást a helyes közlekedésről, a végén 
természetesen senki nem maradt jutalom nélkül. Reméljük, 
jövőre meg tudjuk tartani a sok vetélkedőt, a KRESZ-parkkal és a 
közlekedéssel kapcsolatos összes programunkat.

CSERNAI PÁL KÖZÖSSÉGI KÖZPONT ✍

Autómentes nap Pilisen
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Pilis Város Önkormányzata 2018. szeptember 25-én sikeres pályázatot nyújtott be a „Kerékpárutak létesítésének, felújításának 
és korszerűsítésének támogatása Pest megye területén” című, PM_KEREKPARUT_2018 azonosítószámú felhívásra. A projekt a 
magyar állam finanszírozásával valósult meg, támogatója a Pénzügyminisztérium, lebonyolítója a Magyar Államkincstár.
A támogatás forrása a Pest megye Területfejlesztési Koncepciója 2014-2030 és Pest megye Területfejlesztési Programja 
2014-2020 megvalósításához nyújtott célzott pénzügyi költségvetési támogatás a Pest megyei fejlesztések előirányzatból.
Az önkormányzat a 200 millió forint vissza nem térítendő támogatás segítségével, a Rákóczi út kerékpáros közlekedésének biz-
tonságossá tételét valósítja meg.  

A projekt főbb adatai
Kedvezményezett neve:  Pilis Város Önkormányzata
Projekt címe: Kerékpáros létesítmény építése 
 Pilisen – I. szakasz
A szerződött támogatás összege: 200.000.000.- Ft
Támogatás mértéke (%-ban): 92,2%
A Támogatási Szerződés száma: PM_KERKPARUT_2018/24

A projekt megvalósítása konzorciumi partner segítségével történt, 
ahol Pilis Város Önkormányzatának konzorciumi partnere a közterü-
let kezelője, a Magyar Közút Nonprofit Zrt. volt. 
A pozitív támogatói döntésről szóló értesítést 2019. június 20-án 
küldte meg a Magyar Államkincstár. 
A Támogatási Szerződés 2019. október 18-án lépett hatályba. 

A fejlesztés eredménye
A település fejlesztéssel érintett részén korábban nem volt kiépített kerékpáros infrastruktúra, azonban a településen – a vidéki kisvá-
rosokra jellemző módon – jelenlévő nagyszámú kerékpáros biztonságos közlekedésének érdekében szükségessé vált valamilyen kerék-
páros-létesítmény kiépítése a várost kettészelő közúti szakasz mellett. Ezen az útszakaszon az egyik legnagyobb kerékpárosforgalmat 
generáló célállomás a Rákóczi út végén található vasútállomás, ahol egy-egy átlagos hétköznap közel 2000 biciklista fordul meg.

Jelen fejlesztés során a 4-es számú főutat a Pilisi vasútállomással összekötő Rákóczi út kerékpárosforgalmának biztonságossá tétele 
valósult meg egy 1071 méter hosszú, az út mindkét oldalán kiépített kerékpáros-létesítmény kialakításával, megteremtve ezzel a bizton-
ságos kerékpárosközlekedés feltételeit oly módon, hogy a meglévő útburkolat felújítása és útszélesítése mellett a burkolat két oldalán 
1,25 méter széles kerékpársáv került kijelölésre.

Mivel az épülő létesítmény több meglévő parkolót is érintett, így ahol lehetőség volt rá, ott a merőleges parkolókat párhuzamos parkolóvá 
alakították. Az átépítések során 29 db párhuzamos, burkolt parkolóállás került kialakításra.

A kivitelezési munkálatokat, a lefolytatott közbeszerzési eljárás alapján az arra legkedvezőbb ajánlatot adó KÖTIVIÉP’ B Kft. (5000 
Szolnok, Gáz u. 1.) végezte.

A munkálatok miatti időszakos útlezárások a település közlekedésében nem okoztak jelentős fennakadásokat, hiszen azok ütemezésével 
kapcsolatban a kivitelező jelzései alapján tudta az önkormányzat előzetesen tájékoztatni a lakosságot.

A projekt társadalmi-gazdasági hatásai
A fejlesztés keretében Pilis Város az egyik legforgalmasabb útszakaszát tette a kerékpárral közlekedők számára biztonságosan közleked-
hetővé, hiszen a települést keresztülszelő 4-es számú főútra merőleges Rákóczi út a város legnagyobb forgalomvonzó létesítményéhez, 
a helyi vasútállomáshoz vezeti a lakosokat.

A projekt során megépült kerékpáros-létesítménnyel az érintett útszakasz kerékpárosközlekedésére eddig jellemző hektikusság – járdán és 
közúton történő kerékpározás – megszűnt, teljesítve ezáltal a felhívás egyik fő célját, a helyi hivatásforgalmi célú kerékpárutak fejlesztését.

A vasútállomás mellett az adott útszakasz vonzáskörzetében számos olyan forgalomvonzó létesítmény található – közszolgáltatást 
nyújtó létesítmények (önkormányzat, óvodák, iskolák), egyéb, a mindennapi életben szerepet betöltő létesítmények (üzletek, egyház 
közösségek, bankok, ATM stb.) –, melyek kerékpárral történő biztonságos megközelíthetősége jelentősen javult.

A fejlesztés eredményeként javult a településkép, a közlekedésben részt vevők komfortérzetének növelése mellett nőtt a könnyebben 
karbantartható útfelületek nagysága, és csökkentek a közúti közlekedésben résztvevőket érintő közlekedésbiztonsági kockázatok.

A fejlesztés eredményeként megépült kerékpáros-létesítmény, 2022 szeptember 22-én megrendezett ünnepélyes projektzáró rendez-
vény keretében került átadásra a város lakossága részére.

További információ kérhető: Varga Edit - sajtóreferens, varga.edit@mailpartner.hu

SAJTÓKÖZLEMÉNY
2022. SZEPTEMBER 22.

BEFEJEZŐDÖTT A KERÉKPÁROS-LÉTESÍTMÉNY ÉPÍTÉSE PILISEN I. SZAKASZ

PESTMEGYE
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„Még mindig jobb fölöslegeseket tudni, mint semmit.” (Seneca) 

Tanévnyitó beszámolónkat meteorológiai hírrel kezdjük: kicsit 
túlozva elmondható, hogy az idei év nyári, nyárvégi szezonjá-

ban kétszer esett az eső: egyszer június 10-én, a ballagás napján, 
egyszer pedig szeptember 1-jén, a tanévnyitón. Iskolánk életében 
mindkét nap jeles és kiemelt, és mindkettő áldozatul esett az időjá-
rásnak. Mit jelent ez? Azt, hogy az iskolai élet váratlan kihívásokkal 
teli és izgalmas… 

Tavalyi nyolcadikosaink természetesen végül elballagtak mind-
két telephelyen, és két nyári tábor (táborvezetők: Kurucz László, 
Szamosfalvi Attila pedagógusok), valamint számos felújítási 
munka után a tanév is megkezdődött. Igaz, a szépen előkészített 
iskolaudvarok csak áztak, de a két tornaterem, illetve az iskolarádió 
megoldotta a helyzetet, hiszen a közös és ünnepélyes indulás fon-
tos iskolai hagyomány. „A tanévet 760 tanulóval és 37 osztállyal 
indítjuk” – hangzott el Járai Beatrix intézményvezetőtől a három 
külön helyen elmondott beszédében, mellyel hivatalosan is meg-
nyitotta a tanévet. Beszámolt arról, hogy az iskola épülete mind-
három telephelyen megújult, mindenhol történtek kisebb-nagyobb 
változások annak érdekében, hogy a gyerekeket szebb, barátságo-
sabb környezet fogadja. A munkálatokban részt vettek az iskola 
dolgozói, karbantartói és a tanítók is, valamint a szülői közösség 
lelkes tagjai. Mindegyiküknek köszönjük a munkáját! 

A tanulókörnyezet megújulása mellett új kollégák is csatlakoz-
tak az iskolához, akiket szeretettel köszöntünk a tanári karban! 
Idéntől ismét segíti a munkánkat iskolapszichológus: Ubrankovics 
Dóra, volt gubányis diák lendületesen elkezdte a munkát mind-
három telephelyen. Volt, akitől pedig elbúcsúztunk: ketten anyai 
örömök elé néznek, Bíró Ibolya pedagógus pedig több mint 40 évnyi 
gubányis pedagógusi munka után megkezdte nyugdíjas éveit, idén-
től a háttérből szurkol nekünk. Neki is, valamint Petró Zsuzsanna 
és Branstetter-Válóczi Zsuzsanna kismamáknak is tartalmas és 
örömteli időket kívánunk!

A sikeres iskolai élet és az eredményes tanulmányok nem 
merülhetnek ki a tanórákban, illetve az azokra való felkészülésben. 
Idén is számos lehetőséggel kívánjuk gazdagítani a tanulók iskolai 
életét, ezzel erősítve a felelősségtudatot és elköteleződést. Csak 
felsorolásszerűen: szakkörök a kreatív hobbitól a matematikai 
tehetséggondozáson át az elsősegélyen keresztül az újságírásig; 
fejlesztőpedagógusi tevékenység, „Tanítsunk Magyarországért!” 
mentor program; különleges osztályfőnöki órák a Bizsu ház szerve-
zésében; három különböző témahét; nemzeti és egyházi ünnepekre 
készülődés; egyéni és csapatversenyek; Határtalanul program a 
mindenkori hetedikeseknek; naponta különböző sportfoglalkozás; 
papírgyűjtés; farsang… – lehetetlen mindent felsorolni. 

A legfontosabb mégis az, hogy idén is – csakúgy, mint a többi 
évben – számítunk a gubányis diákok odaadó munkájára, a házi 
feladatok megírására, a tanulnivalók megtanulására, hogy együtt 
elérjük a közös célt: egy tanévnyi tudás átadását és egy tanévnyivel 
okosabb és érettebb iskolai csapatot 2023 júniusára. Addig még 
bizonyára sok nehézséggel is meg kell birkóznia tanárnak, diáknak 
egyaránt – ha mással nem, a járvány és a válság előre nem látható 
akadályaival mindenképp. Mégis hadd zárjam Bea néni tanévnyitó 
szavaival: „Mindennapi munkánkhoz sok örömet, jó egészséget, a 
gyermekekben a lehetőségek birodalmának felfedezését, a szü-
lőkben igaz segítőtársakat, velük együtt elért és megélt sikereket, 
optimizmust, a pedagógustársakkal együtt pedig jó csapatmunkát 
kívánok!”

ITTZÉS SZILVIA pedagógus ✍

Elkezdődött a 
tanév a Gubányiban  Labda pattog, gurul, repül a fűben. Mindennapi látvány a pilisi 

sportpályán. Az utánpótlás folyamatos, hiszen a gömbölyű 
csoda sok-sok fiút, s mostanában egyre több lányt is idevonz. A 
folytonosságot az is biztosítja, hogy I-es csapatunk labdarúgói 
közül többen is edzősködnek gyermek-, illetve serdülő csapataink-
nál, pl. Miklósvári János, Bán Zsolt, Hegedűs Bence, Sipos István. 

Jó látni, hogy sok gyerek, fiatal választja a mozgás eme formá-
ját napi, heti szinten.

Csetneki János alelnök: Az új létesítmény-beruházás 
végső fázisába érkezett. Az érdeklődők és nemcsak a tagság a 
Közgyűlés előtt megtekintheti.

Miklósvári János, az I-es csapat edzője és játékosa: Nyáron 
volt egy pici jövés-menés. Sajnos voltak távozóink, de mellette 
igazoltunk 6 új, jó képességű játékost. Sajnos a felkészülésünkbe 
rengeteg sérülés csúszott, így nem mindig tudtam mindenkivel 
számolni. A kupában eddig 2 mérkőzésből kettőt nyertünk és 
jövőre várjuk a folytatást, hogy elérjük a célunkat: a Magyar Kupa 
főtáblájára szeretnénk jutni! Céljaink az idei kiírásban, hogy minél 
jobban szerepeljünk, minél jobb helyezést érjünk el a tabellán. 
Hajrá Pilis!

Kerepeszki Zoltán utánpótlás szakosztályvezető: Után-
pótlás korosztályainknak is elkezdődött a 2022-2023-as évad. 
Augusztusban minden csapat elkezdte a felkészülést az új 
szezonra. Augusztus 28-án 3. alkalommal rendeztük meg egy-
kori játékosunk és edzőnk, Halgas Tibor emléktornáját az U11-es 
korosztályban, amelyen 8 csapat szerepelt, a győztes a Sárrét 
Szeghalom csapata lett. Az U7, U9 és U11 korosztályos csapa-
taink idén is a ceglédi körzetközpont Bozsik-eseményein fognak 
részt venni. Az U13, U15 és U19 gárdáink pedig a Pest megyei 
regionális bajnokságokban kezdték el a szereplést szeptember-
ben. Sok sikert és örömöt kívánunk a fiataloknak az őszi szezonra!

Köszönjük minden kedves szurkolónak, támogatónak, hogy mellet-
tünk állnak és mindenben támogatnak bennünket. Látogassanak 
el a www.pilisilk.hu oldalra és a Facebook-oldalunkra is!

Találkozzunk a pályán is! Csak a Pilis, csak a Pilis!

a Pilisi LK vezetősége ✍

FOCI HÍREK
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Anyár elteltével a Pilisi Játékország Óvoda valamennyi intéz-
ménye szélesre tárta kapuit. Nevelési évünk kezdeti hónap-

jainak legnagyobb feladata volt óvodapedagógusaink, dolgozóink 
számára, hogy óvodásainkat újra kis közösséggé kovácsolják. 
Jó volt látni, mennyire tudtak örülni rég nem látott társaiknak, 
barátaiknak. Lelkesen fedezték fel a csoportszoba, az udvar álta-
luk szeretett játékeszközeit. Újra felelevenítették az óvodai élet 
szokás- és szabályrendszerét.

A befogadás-beszoktatás időszaka volt ez, melyet nagy izga-
lommal várt minden szülő és gyermek. Különleges napok voltak 
ezek az új óvodásoknak és a családjaiknak is, hiszen kis aggódás-
sal engedték el a csöppségek kezét. A családból, az otthon jól 
ismert világából most egy idegen, ismeretlen, ugyanakkor élmé-
nyekkel és újdonságokkal teli élet felé tették meg első lépéseiket 
a 3. életévüket betöltött gyermekek. 

Az őszi időszak az évkezdés mellett számtalan programot és 
lehetőséget kínált intézményünk kis lakói számára. Díszes népvi-
seletet öltve óvodásaink és az őket kísérő pedagógusok, kollégák 
részt vettek a szeptember 3-án megrendezésre kerülő 30. szüreti 
felvonuláson. Intézményünk fontosnak tartja, hogy a népi hagyo-
mányok mellett a városi hagyományokkal is meg-
ismerkedjenek óvodásaink, átéljék azok hangulatát, 
értékeit magukévá tudják tenni. Ezért nagy örömmel 
fogadtuk a felkérést, hogy a Pilisi Városi Napok kere-
tében nagycsoportosaink kedves kis műsorral mutat-
kozhassanak be, színesítve ezzel a programsorozatot.

Szinte minden évben részt veszünk a szeptember 
22-én megszervezett Városi Mobilitási Hét keretei 
közt megtartandó Autómentes napon. Így volt ez 
idén is, mely a kedvezőtlen időjárás miatt az óvo-
dák falai között került megrendezésre. A Monori 
Rendőrkapitányság rendőrtisztjei interaktív közle-
kedésbiztonsági előadást tartottak. A Csernai Pál 
Közösségi Központ szervezésében pedig a gyermekek-
nek lehetősége nyílt az egészséges életvitel szokásai-
nak felelevenítésére, gyakorlására.

Gyermekeink mindennapi életének szerves része 
a mese, a mesehallgatás, melyen keresztül megis-

merhetik az őket körül vevő világot, emberi kapcsolatokra tanít, 
mélyíti az önismeretet, olyan élethelyzeteket értenek meg raj-
tuk keresztül melyeket életkoruknál fogva más eszközzel nem 
tudunk számukra biztosítani. A népi eredetű meséken keresztül 
nem csak a magyar nyelv szépségét fedezhetik fel, de a bennük 
lévő erkölcsi tartalmak révén fejlődik szociális érzékenységük, 
alakul értékrendjük. Éppen ezért a Népmese Napja (szeptember 
30.) alkalmából Pilisi Játékország Óvoda három alapítványa rajz-
pályázatot hirdetett, melyre jelentkezni lehetett bármely magyar 
népmese képi megjelenítésével. A díjazott alkotásokat ajándék-
csomaggal, a résztvevőket oklevéllel jutalmaztuk. Az elkészült 
alkotásokból kiállítást is rendeztünk intézményeinkben.

Október a kirándulások időszaka volt. Csoportjaink többsége 
az Állatok világnapja alkalmából látogatást szervezett a Petőfi 
Sándor Vadásztársaság Vadászházához. „Zöld Óvodaként” nagy 
hangsúlyt fektetünk gyermekeink környezettudatos magatar-
tásának, szemléletének kialakítására, megalapozására. Ehhez 
elengedhetetlen, hogy közvetlen a természetben szerezhessenek 
tapasztalatot, tehessenek megfigyeléseket, sétákat ismereteik 
bővítése érdekében. Az őszi természet csodáinak (színek, formák, 
hangok, illatok) felfedezése által pozitívan alakul viszonyuk az 
őket körülvevő élővilághoz, így reményeink szerint a természetet 
szerető, óvó, védő felnőttekké válhatnak majd.

Az egészségvédelem, egészségmegőrzés kiemelt szerepet 
kap pedagógiai programunkban. Ezért évente két alkalommal 
Egészséghetet szervezünk, mely az egészséges életvitel szem-
léletén alapszik.

A Pilisi Játékország Óvoda valamennyi dolgozója elhivatott 
és elkötelezett az egészségvédelem és a környezetvédelem 
iránt, így óvodánk Környezet- és egészségfejlesztés munkakö-
zösségének tagjai a nyár folyamán mindhárom intézményünk 
számára kidolgozott egy-egy pályázatot az Agrárminisztérium 
és az Emberi Erőforrások Minisztériuma megbízásából hirdetett 
„Örökös Zöld Óvoda” cím elnyerése érdekében. A pályázatokat a 
környezetvédelem és az oktatásért felelős tárcák által közösen 
kijelölt Értékelő Bizottság bírálja. Az Értékelő Bizottság javaslata 
alapján legkésőbb 2022. december 22-ig hoznak döntést a pályá-
zatok sikerességéről.

KOTYINSZKINÉ FÖLDVÁRSZKI ERIKA ✍

Óvodai hírek
„Vége van a meleg nyárnak, falevelek hulldogálnak.
Köd borul az őszi tájra, bágyad az ég szempillája.” 
(Rudnyánszky Gyula: Vége van a meleg nyárnak)
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Az ősz beköszöntével újra változatos programokkal és könyv- 
újdonságokkal várjuk olvasóinkat, látogatóinkat. 

Augusztus 25-26-án „Vissza a suliba” címmel iskolára hangoló 
foglalkozást tartottunk 6-9 éves gyermekek részére. A kézmű-
vesfoglalkozás mellett játékos feladatok és mesék is várták az 
iskolába készülő gyermekeket. 

Szeptember 2-án „Sors vagy szabad akarat” címmel könyvbemu-
tatót tartottunk a Pilisen élő Tasi Zsuzsánna művészetterapeutá-
val, akinek önéletrajzi regénye a nyáron jelent meg „Égig nyújtózik, 
földig hajol” címmel. Az előadás folyamán Zsuzsi őszintén beszélt 
az elmúlt években átélt traumákról, csalódásokról, melyek erőt 
adtak neki az újrakezdéshez, és hogy megtalálja a lelki békéjét.

Az idei évben jelent meg Baranyi Ferenc, Kossuth- és József 
Attila-díjas magyar költő, író, műfordító, Pilis Város szülötte és 
díszpolgára „Tiszta szándékkal” – Pályakép-versekben című ver-
ses kötete, melynek bemutatója szeptember 23-án volt a könyv-
tár olvasótermében. A könyvet bemutatta Kemény L. András, a 
Papirusz Book Kiadó vezetője, 
Szilasi Éva korrektor, szerkesz-
tő és Baranyi Péter fotóművész. 
A verseket szavalta: Merényi 
Judit előadóművész. Az est 
folyamán Feri bácsi a tőle 
megszokott zseniális humorral 
és csodás pillanatokkal aján-
dékozta meg a szép számban 
megjelent közönséget.

Ablak Galéria rendhagyó ki- 
állítóterünkben is folytatód- 
tak kiállításaink. Augusztus hónapban Vizi Ibolya tápióbicskei 
lakos gyöngyékszer munkáit tekinthették meg a látogatók, szep-
temberben pedig „Kútfő” címmel Zsombori Árpád pilisi alkotó 
szoborkiállítása volt látható. Október hónapban „Gyakorlatok” 
címmel Dallos Emese képeiből nyílt kiállítás, majd novemberben 
„Virágok Útja” címen Bathó Orsolya csodálatos alkotásai érkez-
nek rendhagyó kiállítóterünkbe. 

Október 3-9. között került sor az Országos Könyvtári Napok 
eseménysorozatra, melyhez minden évben könyvtárunk is csat-
lakozik. Október 4-én 11 órakor, Kiss Judit Ágnes írónő érke-
zett hozzánk, Babaróka és más állatok címmel tartott játékos 
előadást a gyermekeknek. Október 6-án 18 órakor a Füredi-lány 
sorozat írónőjével, Karády Annával találkozhattak olvasóink. 
Az író-olvasó találkozók mellett lehetőség volt ezen a héten 
ingyenes beiratkozásra, illetve elengedtük a késedelmi díjat a 

határidőn túl visszahozott könyvek után! A könyvtár bejárata előtt 
Könyvturkáló várta a látogatókat, amelyből ingyen válogathattak 
kedvükre a pilisi lakosok.

Október 28-án 18 órai kezdettel folytatjuk Gubányi Károly 
életéről szóló előadássorozatunkat. Dr. Domaniczky Endre egy-
kori ausztráliai magyar konzul, vezető kutató érkezik hozzánk 
„Gubányi Károly, a tudós mérnök” című előadásával. Az est 
folyamán bemutatjuk Gubányi Károly „Ausztrália” című köny-
vét, melynek kétnyelvű kiadása az idén jelent meg Domaniczky 
Endre szerkesztésében. A könyvet méltatja dr. Kubassek János, 
a Magyar Földrajzi Múzeum igazgatója. A rendezvényre a belépés 
ingyenes, de regisztrációhoz kötött! Regisztrálni a könyvtár elér-
hetőségein lehet.

Örömmel értesítjük a lakosokat, hogy a Városi Könyvtárban 
működő DJP pontra megérkezett a mesterséges intelligenciával 
támogatott ügyintézési pont, a KIOSK! Ezzel lehetőség van hely-
ben, elektronikus ügyintézést indítani a könyvtár nyitvatartási 
idejében!

A „Mesterséges intelligenciával támogatott ügyintézési pont 
(KIOSK) kiterjesztése a kormányhivatalokra, illetve más külső 
ügyintézési helyszínekre” (KÖFOP-1.0.0-VEKOP-15-2020-00058) 
elnevezésű, Európai Unió által finanszírozott projekt.

A következő ügyeket tudják helyben elintézni:
– Hatósági erkölcsi bizonyítvány igénylése
– Elveszett vezetői engedély pótlása
– Elveszett állandó személyazonosító igazolvány pótlása
– Elektronikus lakcímbejelentés (nem saját tulajdonba történő 

bejelentkezésnél, hozzájáruló nyilatkozat szükséges)
– Születési anyakönyvi kivonat igénylése
– Házassági anyakönyvi kivonat igénylése
– Bejegyzett élettársi kapcsolat létesítéséről anyakönyvi kivonat 

igénylése
– Okmányérvényesség ellenőrzése
– Jármű ideiglenes forgalomból történő kivonása
– Jármű ideglenes forgalomból történő kivonásának meghosz-

szabbítása.
Az ügyintézést érvényes személyi igazolvánnyal vagy vezetői 

engedéllyel tudják igénybe venni. 
Felhívjuk a lakosok figyelmét, hogy új személyazonosító iga-

zolvány készítésére és vezetői engedély készítésére még nincs 
lehetőség, azt továbbra is a kormányhivatalokban intézhetik! 

A könyvtárban működő DJP ponton térítési díj ellenében továbbra 
is lehetőség van számítógép-használatra, nyomtatásra, fénymá-
solásra és szkennelésre. Munkanélküliek álláskeresésre a szol-
gáltatásokat továbbra is ingyenesen vehetik igénybe!

Lukácsy Zoltán falugazdász, előzetes időpont egyeztetés után 
tart ügyfélfogadást a Városi Könyvtárban. Információ és bejelent-
kezés a +3670/477-3546 telefonszámon!

Továbbra is folyamatosan érkeznek az új könyvek és folyóiratok 
a könyvtárba, érdemes hozzánk betérni és válogatni. A meg-
újuló kínálatunkról, rendezvényeinkről tájékoztatást kaphatnak 
elérhetőségeinken, a 29/498-851 telefonszámon, az info@kjvk.
hu email-címen, a www.kjvk.hu weboldalon vagy a könyvtár 
Facebook-oldalán.

MALIK TAMÁSNÉ intézményvezető ✍

Könyvtári hírek
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Idén már harmadszor szervezett a Bizsu 
ház ún. „ottalvós” nyári tábort a közössé-

gükbe tartozó családok gyermekeinek. A 
tábor vezetője és egyben szakácsa Nagy 
Panka, a Bizsu ház szakmai vezetője volt, 
mellette pedig 17 önkéntes munkatárs 
segítette a táboroztatást: budapesti gim- 
nazisták, egykori gyermekotthonos fiatalok, 
pszichológus- és teológushallgatók. A 27 
gyerek táboroztatásának költségeit idén is 
a Csepp a Tengerben Alapítvány igyekezett 
fedezni, azonban a válság és bizonytalanság 
a Bizsu házat sem kíméli, így hálásak voltak, 
hogy az evangélikus egyház is hozzájárult a 
költségekhez. 

Ízelítő a tábor mindennapjaiból:
Nagy Panka, vezető: Idén úgy alakult, 

hogy huszonhét gyereket vittünk magunkkal 
Bakonykoppányba. A nagy létszám miatt 
örültem is, hiszen megtisztelőnek éreztem, 
hogy ennyi gyereket ránk bíznak a szüle-
ik, azonban kicsit aggódva is készültem az 
egyhetes táborra. Nehezen mondok nemet 
gyereknek, volt, akinek már június közepén 
össze volt pakolva a motyója a táborra. 
Végül csak azokat a gyermekeket nem vittük 
magunkkal, akik a legtöbbet hiányoztak az 
iskolából. Reméljük, jövőre ők is velünk lesz-

Atél közeledtével egyre gyakrabban kell 
talajmenti fagyokkal számolni, majd 

állandósulhat a hideg, s előfordulhatnak 
szélsőségesen zord napok is.

A télen nem használt ingatlanok (hét-
végi házak, pincék, nyaralók) „konzervá-
lása” néhány egyszerű munkafolyamattal 
megoldható, melyek nem is költségesek: 
a téli álom előtti intézkedések költsége-
inek legnagyobb része legfeljebb az úti-
költségből áll. A legtöbb nyaralótulajdonos 
szeptember végén már akkor is alig-alig 
használja az ingatlant, ha a jelenleginél 
kellemesebb a vénasszonyok nyara. Az 
iskola beköszöntével, a munka újra teljes 
gőzre kapcsolásával sok családnak már 
nem jut ideje kedvenc nyaralóját használni 
a hétvégeken. Közismert, hogy az üresen, 
felügyelet nélkül álló ingatlanok könnyeb-
ben amortizálódnak, sok esetben azonban 
mindehhez a tulajdonosok késlekedése is 
hozzájárul. 

Az egyre szélsőségesebb hőmérsék-
let-ingadozások nyomán egyre nehezebb 
kiszámítani, mikor jönnek az első talajmenti 
fagyok. Egy hirtelen jött októberi hidegfront 
a házakban aligha okoz még kárt, de a 
kerti csapokat, vagy az azt ellátó csőrend-
szert már könnyedén megrongálja, okozhat 

nek. Minden évben választunk egy témát, 
egy kultúrát, amivel foglalkozunk a tábor 
ideje alatt. Idén Kína körül jártak a gon-
dolataink. Izgalmasnak tűnt, hogy beszél-
gessünk a gyerekekkel arról, milyen belső 
hajtóerő kellett ahhoz Julianus barátnak, 
hogy 1235-ben eljusson a magyarok erede-
tét kutatva Kínáig. Vajon ma mi ilyen fontos, 
mitől lelkesedünk úgy, hogy erőfeszítéseket 
tegyünk a kitűzött céljaink elérése érdeké-
ben? Egyik táborozónk, Dávid, egyik este 
azt mondta nekem, hogy idén azért is fog 
dolgozni, pénzt keresni, hogy jövőre két hétre 
tudjunk elutazni. Szeretne beleadni a tábor 
költségvetésébe, miután látta, hogyan szá-
molgattunk, spóroltunk. Ettől aztán nagyon 
megnyugodtam: igaz, hogy sok mindent nem 
úgy sikerült megvalósítani, ahogyan szeret-
tem volna, de ha egy „gyerekünk” dolgozni 
szeretne értünk, a közösségünkért, akkor ez 
egy jó közösség. Egy jó közösség pedig erőt 
ad – táborozónak és önkéntesnek egyaránt. 

Sípos Réka, önkéntes munkatárs, Deák 
téri gimnazista: A kisebb gyerekekhez 
nekem sokkal könnyebb volt kapcsolódni, 
főleg sok szeretetre és odafigyelésre volt 
szükségük, és ha ezt megkapták, rögtön 
legjobb barátaik lettünk. Egyik legmegha-

ráadásul olyan kárt is, amelynek a tünete 
nem jelentkezik azonnal. A főcsap elzárása 
után minden csapból ki kell ereszteni a 
nyomást. Így elkerülhető, hogy a csövekben 
maradt víz okozzon károkat. A kerti csapok 
elzárásánál fontos, hogy a fagycsap zárását 
követően a nyári csapot nyitva kell hagyni, 
hogy kiderüljön, ha a fagycsap már nem zár 
jól, de azért is, hogy télire ne maradjon nyo-
más alatt a vezeték. Egy enyhén megfagyott 
vezeték például eltörhet akkor is, amikor 
újra nyomás alá kerül, s hatalmas veszte-
séget okozhat. Az aknákban lévő vízórákat 
még elzárt csapok esetén is érdemes becso-
magolni télire, nehogy a mérőnél fagyjon el 
a rendszer egy zordabb hideg idején.

A hosszabb időre felügyelet nélkül hagyott 
ingatlanokban érdemes elzárni a gázt (felté-
ve, hogy nem fűtünk vele) és áramtalanítani 
is. Nem csupán a fagyás miatt, hanem azért 
is, mert a vezetékek bármikor meghibá-
sodhatnak: a sérült gázvezeték, a zárlatos 
elektromos hálózat nemcsak, hogy tűzve-
szélyes, de ha a tulajdonos nem veszi észre, 
sok százezres közüzemi számlát is okozhat. 

A nyaralók télen a tolvajok kedvenc cél-
pontjai. Éppen ezért érdemes a biztonsági 
zár mellett riasztóberendezéssel is védeni 
az épületet.

tóbb pillanatom a táborban az volt, amikor 
az egyik kislány elmondta nekem, hogy nem 
akar elmenni a táborból, és hogy nagyon 
hiányozni fogunk neki. A tábort egyértelmű-
en a közösség miatt élveztem a legjobban, 
az általában lelkes segítő csapattal és az 
általában jókedvű gyerekekkel egy különle-
ges hetet tölthettem el. Hálás vagyok, hogy 
részt vehettem a táborban! 

Ahogyan a táborozók látták: 
Baranyi Dávid: Ez már a harmadik bizsus 

táborom volt, nagyon vártam, hogy men-
jünk! A strand tetszett a legjobban, meg 
hogy közösen főztünk, röpiztünk, fociztunk, 
túráztunk. Furcsa volt, hogy nem volt wifi. 
Szeretnék jövőre is a csapattal lenni.

Kis Laci: Még nem voltam soha táborban, 
ez volt az első. Tetszett, hogy jókat beszél-
gettünk. A közös főzéseket élveztem, estén-
ként a tábortűz volt hangulatos. Röpizni is 
most tanultam meg.

Orsós Márk: Szeretem ezt a tábort, jófejek 
az emberek, kikapcsolódtunk. Ebben a tábor-
ban az a jó, hogy nincs idegeskedés, minden-
ki kedves egymással. Nem tudom, hogy mi 
tart össze bennünket, talán a barátság.

Összeállította ITTZÉS SZILVIA

A téliesítés fontos eleme még minden 
háztartásban, hogy felírjuk a víz-, áram- és 
gázmérők állását (ha vannak), majd kis idő 
múltán ellenőrizzük, hogy van-e bárminemű 
fogyasztás. Ha időben tesszük meg ezt, 
akkor még a tél beköszönte előtt megy-
győződhetünk arról, hogy nincs semmilyen 
szivárgás, rendellenesség.

Érdemes mielőbb ellenőrizni a fűtésrend-
szert, fűtőtesteket, kazánt, kitisztíttatni a cir-
kót, feltölteni, illetve csöpögésmentesíteni, a 
tüzelőanyagokat (fa, szén stb.) időben besze-
rezni, és ne felejtsék el ellenőrizni a tetőcse-
repeket, tetőablakokat, illetve ellenőriztetni a 
kéményeket, és szigetelni a bejárati ajtót is. 

Fagymentesítés idején érdemes az 
autónkban is folyamatosan átállni a téli 
szélvédőmosó használatára még a komo-
lyabb fagyok beállta előtt. Emellett a hűtő-
folyadékot is ellenőrizzük, vagy ha nem 
rendelkezünk az erre alkalmas, egyébként 
nem túl drága eszközzel, akkor a mérést 
szervizben vagy benzinkúton is elvégeztet-
hetjük. A jégtől szétfagyó ablakmosó sem 
feltétlenül olcsó, de a fagyállófolyadék hiá-
nya igen komoly károkat tehet az autóban.

Kérjük, időben tegyék meg a szükséges 
intézkedéseket!

15KÖZÖS ÜGYEINK

A gyermekek és önkéntes munkatársak Kínába „utaztak” a nyáron

Bizsu tábor

FELKÉSZÜLÉS A TÉLRE 
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Szeptember 16-17-én zajlott le a 17. Pilisi 
Városnapok rendezvénysorozata az önkor-

mányzat és a Csernai Pál Közösségi Központ 
szervezésében. Szeptember 16-án délután öt 
órakor nyílt az Értéktár kiállítás, ahol Pilis és 
Pest megye értékeit mutattuk be. A rendez-
vényt Szabó István, Pest Megye Közgyűlésének 
elnöke nyitotta meg, valamint beszédet mon-
dott Pogácsás Tibor, a térség országgyűlé-
si képviselője is. A Csernai Pál Közösségi 
Központban a Pest Megyei Vándorkiállítás 
mellett megtekinthető volt a Pilis Nép- és 
Gazdakör zászlaja, ami közel százéves, emel-
lett a helyi kézművesek tárgyai is, többek 
között Benke Helén kerámiái, Erdős Tóth 
Barbara hímzései, Grenács Melinda kereszt-
szemes munkái. A méltán híres Holánszki pék-
ség termékei közül is kóstolhattak vendégeink. 
A megnyitó után a központ színháztermében 
hazánk első számú, többszörös nemzetközi 
díjas pop-acapella együttese, a Fool Moon 
adott koncertet, majd az estét szabadtéri 
mozival zártuk volna, azonban az időjárás köz-
beszólt, így a Bohém Rapszódia című filmet a 
színházteremben vetítettük le a nézőknek. 

Nevezett csapatok száma: 12
Megjelent csapatok száma: 14
Bejelentett ételek száma: 21
Bemutatott ételek száma: 21

Zsűritagok:
Lovasi József elnök 
Wilhelm György
Halasi István

KVÍZ JÁTÉK EREDMÉNYEI:
1. helyezett: Képviselők csapata
2. helyezett: „Nyald meg a Kanalam” csapat
3. helyezett: „Kotnyelesek” csapat

A GASZTROTOTÓ EREDMÉNYEI:
1. helyezett: Képviselők csapata
2. helyezett: Pilisi Fradisták csapata
3. helyezett: DK Pilis csapata

KAPUSZTNYIK KÉSZÍTŐ VERSENY 
EREDMÉNYEI: 
Szabadtűzi Lovagrend népi hagyományok 
ápolásáért különdíját kapta: 
Polgár Istvánné, Marika
1. helyezett: Dudi „Pilis legjobb 
    Kapusztnyik készítője”
2. helyezett: Lármás Család csapata
3. helyezett: Kiút I. csapat

LECSÓFŐZŐ VERSENY EREDMÉNYEI: 
Különdíjak:
Legvidámabb csapat: Pilisi Hegyeki  
Pincesor Egyesület 
Legfiatalabb főző csapat: „Nyald meg a 
Kanalam” csapata 

Legszebb főzőhely: 
„Nyald meg a Kanalam” csapata
Legszebb tálalás: 
„Lármás Család” csapata 

A Szabadtűzi Lovagrend népi 
hagyományok ápolásáért díját kapta:
Pilis Roma Nemzetiségi Kisebbségi 
Önkormányzat, emellett meghívást nyert 
a X. MÁRTON NAPI LUDAS ÉTELEK 
FŐZŐ-, SÜTEMÉNYKÉSZÍTŐ, VALAMINT 
VI. TÖKFARAGÓ VERSENYRE, amelyet 
Ecseren, a Horgásztó és Szabadidőparkban 
rendeznek meg 2022. november 5-én

Bronz minősítésben részesült csapatok:
14. Dűlő Hercegei, 13. Lármás Család, 12. 
Lecsó-kolunk, 11. Pilis DK., 10. Pilisi Roma 
Nemzetiségi Kisebbségi Önkormányzat, 9. 
Pilisi Fradisták, 8. Kotnyelesek I.

Ezüst minősítést kapott csapatok:
7. KIÚT, 6. Kotnyelesek II., 5. Nyáregyházi 
Kisasszonyok, 4. „Nyald meg a Kanalam”

Arany minősítést kapott csapatok:
1. Pilisi Hegyeki Pincesor Egyesület
2. Képviselők csapata, amely egyben Pilis 
Város Vándorserleg birtokosa lett
3. „Nyald meg a Kanalam” 

Pilis legjobb lecsófőző mestere, főzőcsa-
pata 2022-ben a Pilisi Hegyeki Pincesor 
Egyesület, így a Szabadtűzi Lovagrend ván-
dorkupáját egy évre a Pilisi Hegyeki Pincesor 
Egyesület birtokolja! 

A győztesek meghívást kaptak az IPA 
MSZ. KMSZ., A SZABADTŰZI LOVAGREND 
RENDVÉDELMI FŐKAPITÁNYSÁGA és 
a Rákos Mezeje Horgász Egyesület 
VIII. SZÜRETI SZABADTŰZI FŐZŐ- ÉS 
SÜTEMÉNYKÉSZÍTŐ VERSENYÉRE, vala-
mint a II. „Ecseri Vállalkozók főzőversenyé-
re”, amely az „ECSERI SZÜRETI ÉTELEK 
LEGJOBB ISMERŐJE” CÍMÉRT zajlik majd 
2022. október 1-jén az Ecseri Horgásztó és 
Szabadidőparkban.

Zsűri értékelése, amely szóban is elhangzott:
A főző csapatok figyelmesen készítették az 
ételeket, és meghallgatták a zsűri tanácsait. 
Azonban akad néhány hiba, amelyből min-
den lecsófőzőnek érdemes tanulnia, vala-
mint elhangzott jó néhány észrevétel, ame-
lyet érdemes megfontolni:
1. A lecsó különleges étel lehet, ha jól 

készül, de az édes bor ugyanolyan ellen-
sége, mint a cukor. Sokszor a kevés is sok!

2. A szalonna után a zsírban piruljon a hagy-
ma, mert ha víz kerül bele, akkor a hagy-
ma megfő és nem pirul! 

3. A lecsókészítéskor ügyelni kell a tűzre és 
az időre, hogy ne lekvár legyen a végered-
mény!

4. Ugyan egyetlen lecsó sem kozmált oda, 
de a bogrács oldalára odasült paprikát 
nem kell leszedni a fakanállal és az étel-
be keverni, mert az a tetején, a zsírba fog 
úszkálni, és nem szép látvány! Töröljük le 
nedves papírral vagy konyharuhával!

LOVASI JÓZSEF zsűrielnök ✍

Szombaton 9 órától kezdődött a lecsófőző 
verseny, ahol 14 csapat mérettette meg magát, 
ezzel párhuzamosan érkeztek a finomabbnál 
finomabb kapusztnyikok is a zsűri asztalára. 
A versenyzők között szerepelt természetesen 
a tavalyi győztes Kotnyelesek csapata, azon-
ban a zsűritagok idén nem nekik ítélték a 
legjobbnak járó díjat. Bár az arany minősítést 
holtversenyben 3 csapat kapta (Pilisi Hegyeki 
Pincesor Egyesület, Képviselők Csapata, 
„Nyald meg a Kanalam”), a vándorserleget a 
Képviselők Csapata vihette haza. A főzőver-
seny mellett a Szabadtűzi Lovagrend tagjai, 
név szerint Lovasi József, Wilhelm György, 
Halasi István gasztrototóval és különböző kvíz-
játékokkal készültek a versenyzők számára.

11 órától Farkasházi Réka és a Tintanyúl 
szórakoztatott minden gyermeket és gyer-
meklelkű felnőttet. 

A színpadi műsorok mellett vásári forgatag 
és térprogramok sokasága várta az érdek-
lődőket, ilyen volt az Exatlon pálya, ahol 
Ujvári Izabella közreműködésével élhették 
át a gyerekek az igazi televíziós vetélkedő 
hangulatát, akinek még ezután is maradt 

energiája, levezethette az ingyenes ugrálóvá-
rak egyikében. Az Autóscsárda üzemeltetői 
fröccsterasszal kedveskedtek vendégeink-
nek, ahol finomabbnál finomabb borok közül 
válogathattak látogatóink. 

Természetesen, mint minden alkalom-
mal, most is teret kaptak a színpadon a 
helyi egyesületek, így láthattuk a Dance Fan 
Táncstúdió növendékeit, a Senior örömtán-
cosokat, a KyoTeam karate csapatot, a Sellő 
gerinctornásokat, a Pilisi Játékország Óvoda 
Tarkalepke csoportját és a Pilisi Nép- és 
Gazdakör szüreti táncát. Délután az időjárás 
ismét közbeszólt, így Csordás Tibor koncertje 
után műsorainkat a színházteremben foly-
tattuk. A profi technikai csapatnak köszön-
hetően az átállás mindössze 30 percet vett 
igénybe, így rendezvényünket csúszás nél-
kül, teltházzal, Bereczki Zoltán koncertjével 
folytattuk. 18 órától a Groovehouse adott 
koncertet, ahol a színházterem szintén meg-
telt, majd rendezvényünket este a KisCipő 
zenekarral zártuk, amely Republic-dalokkal 
szórakoztatta a nagyérdeműt. 

CSERNAI PÁL KÖZÖSSÉGI KÖZPONT ✍

17. PILISI VÁROSNAPOK FŐZŐVERSEN EREDMÉNYEK

Az idei év sem múlhat el Városnapok nélkül
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1) Negyedszázad rendőr indult 8 helyszínre, a termés: két drogter-
jesztő, hét fogyasztó elfogása, kristály és marihuána lefoglalása.
A monori nyomozók koordinálták azt a rajtaütést, amelyet július 
5-re időzítettek. Az előzmény egy két hónappal azelőtti, pilisi 
kábítószer-terjesztésről szóló jelzés volt. Erre dolgoztak rá, majd 
az egyidőben, több helyszínre tervezett rajtaütéshez egyenru-
hásokat, megyei felderítőket és nagykátai nyomozókat hívtak 
támogatásul.

A pilisi és örkényi címekre érkező rendőri egységek hét drogfo-
gyasztót, valamint két, a kábítószer terjesztésével gyanúsítható 
férfit állítottak elő. Átkutattak mindent, és számos, a bűncse-
lekményt alátámasztó bizonyítékot lefoglaltak: kristályos port, 
növényi származékot, mérlegeket, pénzt, sőt begyűjtöttek egy fel-
tehetően lopásból származó szivattyút is. A bűnjelek egy részét 
szakértő vizsgálja.

Egy 42 éves, kábítószer-kereskedelem bűntettével meggyanú-
sított pilisi férfi több hónapja adta-vette a „kristály”-ként ismert 
drogot. Ügyfelei házhoz mentek, ott bonyolították az üzletet. A 
házában talált közel 362 gramm „cucc” eladását a rendőri akció 
hiúsította meg.

A másik, ugyancsak kábítószer-kereskedelem bűntettével 
meggyanúsított 30 éves örkényi férfi is egy ideje már a kristály 
eladásából igyekezett bevételhez jutni. Az anyagot a pilisi árustól 
szerezte be, majd adta tovább fogyasztóinak.

A nyomozók adatai szerint a kristály grammja 12-13 ezer forin-
tért cserélt rendszeresen gazdát, a fogyasztókhoz legtöbbször 
grammonként 16 ezerért jutott el.

A Monori Rendőrkapitányság Bűnügyi Osztálya az őrizetbe 
vett 42, illetve 30 éves férfival szemben kábítószer-kereske-
delem bűntettének megalapozott gyanúja miatt folytatja le a 
további eljárást, egyben kezdeményezték letartóztatásukat.

2) Eljárással és elszámoltatással ért végett egy közterüle-
ten kialakult vita idén február 22-én. 
Egy pilis nő tett feljelentést, mert egy 65 éves férfi az 
arcához vágta a táskáját. A posta közelében szabályosan 
parkoló nő nem tudott kiállni a mögötte szabálytalanul 
várakozó férfi autója miatt. A férfi ahelyett, hogy félreállt 
vagy együttműködött volna a helyzet kezelésében, végig-
nézte a hölgy autójának tolatási próbálkozásait és közben 
kellemetlen megjegyzéseket fűzött az eseményeket. A nő 
elhagyta a helyszínt, de később újra találkozott a férfival egy 
élelmiszerboltnál. A férfi tovább provokálta beszólásaival az 
asszonyt, majd megragadta a táskáját és hozzávágta. A nő 
szája megsérült. A hölgy feljelentést tett. Jelenleg garázda-
ság miatt folyik az eljárás G. Benjámin ellen.

3) A rendőrök által összegyűjtött adatok alapján rövid 
idő alatt sikerült azonosítani azt a férfit, aki április 23-án 
éjszaka, a helyi vasútállomásról eltulajdonított egy Csepel 
típusú kerékpárt. A 36 éves férfi levágta róla a lakatot, 
majd elbiciklizett a helyszínről. A pilisi rendőrök nemcsak a 
tettest, hanem a kerékpárt is megtalálták, és visszaadták a 
tulajdonosának. A férfi egy másik, női kerékpár ellopását is 
elismerte.

4) Egy pilisi nő tett feljelentést, mert június 30-án 12 óra 
körül az üzletben felejtett pénztárcáját eltulajdonították. 
Kiderült, egy másik vásárló megtalálta és magához vette. 
A rendőrök megtalálták és elszámoltatták a bukszatolvajt, 
aki mindent beismert. A tárca hiánytalanul visszakerült 
tulajdonosához.

5) Felhívjuk a figyelmüket a határvadász- és az iskolaőr-tobor-
zásunkra, amellyel kapcsolatban minden információt megta-
lálnak Facebook-oldalunkon, valamint a www.police.hu olda-
lon. Amennyiben személyesen keresnek fel minket a Monori 
Rendőrkapitányságon vagy a Pilisi Rendőrőrsön, minden tájékoz-
tatást és segítséget megadunk a jelentkezéshez.

6) Ott vagyunk a közösségi médiában is, ha még nem tette, 
látogasson el a Monori Rendőrkapitányság Facebook-oldalára 
(Monor Városi Balesetmegelőzés), ahol nem csak bűn- és ba- 
leset-megelőzési tanácsaink olvashatók, hanem friss bűnügyek-
ről, programokról, pályázati lehetőségekről, toborzásról is érte-
sülhetnek. Lájkolja, kövesse oldalunkat!

Ha rendőri segítségre van szüksége, hívja bármikor 
a „járőr mobilt” a +3620/771-0411 számon, vagy 
munkaidőben a Pilisi Rendőrőrsöt a 06-29/610-532-es, 
a Monori Rendőrkapitányságot a 06-29/410-726-es tele-
fonszámon, vagy tárcsázza a 112-es központi segélyhívó 
telefonszámot!
Pilis település körzeti megbízottja Szabó Márk Károly 
r. őrmester. Elérhetősége: +3620-228-1511, fogadóórát 
minden hónap első csütörtökén 14-16 óra között tart a ren-
dőrőrs épületében.

KEREPESZKI FERENC r. alezredes ✍

RENDŐRSÉGI HÍREK
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Szeptember 3-án került megrendezésre az egyesület szer-
vezésében a 30. Pilisi Szüreti Bál és Felvonulás. Az idei 

alkalomra már közel egy évvel ezelőtt elkezdődött a szervezés. 
Első körben megállapodtunk a sztárfellépőkkel, illetve a Pilisi 
Városüzemeltető Kft.-vel a rendezvény helyszínéül szolgáló 
Piactér bérleti díjáról. Júliusban kezdődtek a nyitótánc próbái. 
Nagy izgatottsággal készültek a táncosok, hiszen az idei nyi-
tótáncot a jubileumi év miatt igazán különlegesre tervezte 
Horváth-Debreczeni Krisztina tánctanár. Az idei nyitótánc abból 
a szempontból is különleges volt, hogy azon először vettek részt 
az öregbírók. Igazán örömteli volt ez számunkra, reméljük, hogy 
ezzel hagyományt tudunk teremteni.

Sajnos már más világot élnek a mai fiatalok és évről-évre 
csökken az utánpótlás, egyre kevesebb fiatal vesz részt a felvo-
nuláson. De még így sem szeretnénk abbahagyni a hagyományt, 
folytatni fogjuk, mert egy ilyen hagyományt éltetni; gondozni kell. 
Nem hagyhatjuk, hogy Pilis legnagyobb múltú eseménye a fele-
dés homályában vesszen el.

Rengeteg helyről érkeztek árusok. Többek között kitelepült 
egy szekszárdi családi borbirtok, több helyi vendéglátóegység, 
valamint street food étel- és italárusok. A gyermekeknek is több 
programmal készültünk, volt ugrálóvár, arcfestés, csillámtetová-
lás, popcorn és vattacukor is. A felvonuláson közel 20 lovasfogat 
vett részt. Nagyon hálásak vagyunk a rengeteg megkínálóhely-

nek, hogy frissítővel kedveskedtek a felvonulóknak a hosszú és 
fárasztó úton, hiszen idén is 12,5 kilométernyi utat jártunk végig.

A Piactéren 11:30-kor kezdődtek meg a színpadi progra-
mok. Fellépet többek között a Pilisi Zenész Egyesület, Csordás 
Daniella és zenekara. 16:00-kor Buch Tibor és barátainak nóta-
csokorját hallhattuk. 

A rendezvényt Laczkóné Bálint Erika, a rendezvény főszervezője, 
a Nép- és Gazdakör Pilis Egyesület elnöke nyitotta meg, aki kifejez-
te háláját a támogatóknak, valamint köszöntötte az elmúlt harminc 
szüreti bál és felvonulás bírólányait és bíróifjait. Köszöntőt mondott 
Obreczán Ferenc, a Pest megyei MAGOSZ elnöke, Hajnal Csilla 
polgármester asszony, illetve Szabó Márton, a Nép- és Gazdakör 
Pilis Egyesület volt elnöke, a város korábbi polgármestere.

Ezután következett a fergeteges buli, hiszen a Matyi és a 
Hegedűs remek hangulatot teremtett, így a koncertjük után 
hatalmas várakozás övezte a nyitótáncot. A bálon az Ötösfogat 
zenekar biztosította a talpalávalót. Az est fénypontja a Két 
Zsivány együttes koncertje volt.

A bál biztonságáért az In-Kal Zrt. felelt, és köszönhetően mun-
kájuknak, balhé nélkül zajlott le a jubileumi esemény, pedig a tava-
lyihoz képest közel a kétszer annyian vettek részt az eseményen. 
Köszönetünket fejezzük ki a pilisi evangélikus gyülekezetnek, hogy 
egész nyáron biztosították számunkra a táncpróbákhoz a hely-
színt. Köszönettel tartozunk Duchaj Károlynak, vőfélyünknek, aki 
biztosította a jó hangulatot a felvonulás alatt, illetve, hogy végig 
elkísérte a felvonulókat és közben segítette a szervezők munkáját. 
Köszönetünket fejezzük ki még a tombolajegyeket árusító hölgyek-
nek. Nagyon nagy hálával tartozunk a városi könyvtár dolgozóinak 
a támogatásukért. Köszönjük a Pilisi Rendőrőrs és a Nyáregyházi 
Polgárőrség munkáját, hogy biztosították a felvonulást. 

A 30. Pilisi Szüreti Bál és Felvonulást több névtelen adomá-
nyozó is nagyösszegű pénzadománnyal támogatta, valamint a 
Szerencsejáték Service Nonprofit Kft. 100 000 forintot adott a 
rendezvény lebonyolításához.

Jövőre, a 31. Pilisi Szüreti Bál és Felvonulásra már most nagyon 
készülünk, és izgatottan várjuk, hogy újra együtt mulathasson 
Pilis apraja-nagyja a város legnagyobb múltú rendezvényén.

LACZKÓ LEVENTE BÁLINT

Jeles évfordulók a Gazdakörben
Augusztus 26-án nyitotta meg a Nép- és Gazdakör Pilis Egyesület a Pilisi Szüreti Bál és Felvonulás jelene 

és múltja című fotókiállítást. A rendezvényen bemutattuk az elmúlt harminc év szüreti báljairól 
és felvonulásairól készített fotókat 1993-tól napjainkig. A rendezvényt megtisztelte jelenlétével és a kiállítást 

méltatta Jakab István, az Országgyűlés alelnöke, a MAGOSZ elnöke, Pogácsás Tibor országgyűlési 
képviselő, valamint Mala Ferenc, a város alpolgármestere és Szabó Márton, a Nép- és Gazdakör 

Pilis Egyesület korábbi elnöke, a város egykori polgármestere. 
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A 2. félévben is igényelhető
Magyarországon sokkal több állatot sza-
porítanak, mint amennyi felelős gazda 
van, ez is az oka, hogy a kóborrá váló 
állatok száma nem csökken. A felelőt-
len állapotoknak, a gazdátlan kutya- 
és cica-egyedszámok csökkentésére 
ivartalanítással van esély. Az Orpheus 
Állatvédő Egyesület 2022 második felé-
ben 300 állat ivartalanítását támogatja. Ennek köszönhetően 
több ezer potenciálisan túlszaporított állattal lesz kevesebb.
Seres Zoltán, az Orpheus Állatvédő Egyesület vezetője kiemel-
te: évek óta szélmalomharcot vívnak az állatvédők a felelős 
állattartásért, mert legfőképpen falvakban, illetve városok külső 
területein sajnos szabadon szaporodhatnak az állatok. Az állat-
menhelyek, a gyepmesteri telepek felelőtlen emberek miatt 
nehezen működnek. A 2022-es év elejétől az állatok szaporítása 
egyébként is büntethető cselekmény, így mindenkit arra buzdí-
tunk, hogy a gazdátlan állatok számának csökkentése érdekében 
segítse ezen állatok ivartalanítását.

Kik kérhetik az állatorvosi költség 
egy részének támogatását?

Alacsony jövedelműek, nyugdíjasok, állataikat udvaron tartók 
kérhetik az ivartalanítási költségek támogatását. Jelentkezni 
2022. november 10-ig (vagy a támogatási keret kimerüléséig) 
a +36 20 / 929-81-81 telefonszámon (munkanapokon 9-11 óra 
között) név, pontos cím és e-mail cím megadásával lehet. 

Az állatvédelmi támogatásról bővebben a www.zug.hu Állatbarát 
Web Kuckó oldalon lehet informálódni.

Október 1-jén kezdődik hazánkban a Magyarország teljes 
népességére és az összes lakására kiterjedő népszámlálás. 

Az adatgyűjtés pontos és részletes képet ad a népesség számá-
ról, demográfiai jellemzőiről, egészségi állapotáról, iskolázottsá-
gáról, foglalkoztatottságáról, nemzetiségi és vallási összetételé-
ről, élet- és lakáskörülményeiről. A népszámláláson való rész-
vételt a 2018. évi CI. törvény írja elő, eredményei mindannyiunk 
mindennapjait, jövőjét befolyásoló szociális és gazdasági dönté-
sek, országos, regionális és helyi fejlesztések alapjául szolgálnak.

A Központi Statisztikai Hivatal (KSH) minden magyarországi 
lakcímre szeptember utolsó napjaiban postai felkérőlevelet 
küld. Ez nem névre szólóan érkezik a postaládába, a címzésben 
csak a ház címe szerepel. Annak érdekében, hogy a felkérőlevél 
minden háztartásba eljusson, kérjük, még a népszámlálás előtt 
mindenki gondoskodjon arról, hogy háza falán, a kerítésén látható 
legyen a házszám, hiszen ezzel megkönnyítik a felkérőleveleket 
kézbesítők munkáját. Nagyon fontos, hogy a felkérőlevelet min-
denki őrizze meg! A levélben a népszámlálásról szóló hasznos 
információk mellett egy 12 jegyű belépési kód is található, aminek 
segítségével minden háztartás önállóan, interneten keresztül ki 
tudja tölteni a népszámlálási kérdőíveket a népszámlálás honlap-
ján (nepszamlalas2022.hu). 

Kérdőívet kell kitölteni

• mindenkiről, aki Magyarországon él;
• azokról is, akik átmenetileg, 12 hónapnál rövidebb ideig külföl-

dön tartózkodnak;
• a külföldi állampolgárokról is, ha legalább 3 hónapja 

Magyarországon tartózkodnak.

A népszámlálás során a lakáskörülményekről is nyilatkozunk. 
Az ország területén minden

• lakás;
• lakott üdülő és lakott egyéb lakóegység;
• közösségi éjszakai elhelyezést szolgáló intézmény összeírása 

megtörténik.
(Fontos, hogy a lakáskérdőívet minden, a tulajdonunkban álló, de 
adott esetben nem lakott, üresen álló lakásról is ki kell tölteni az 
arra a címre érkezett felkérőlevél alapján.)

Minden háztartásnak egy lakáskérdőívet és annyi személyi 
kérdőívet kell kitölteni, ahányan a lakásban laknak. A kérdőív 
kérdéseire a 2022. október 1-jén fennálló állapotot alapul véve 
kell válaszolni.

A népszámlálási kérdőívet önállóan, az interneten október 
1. és 16. között lehet kitölteni, egy erre a célra létrehozott, zárt 
rendszerű, online felületen keresztül, amelybe a felkérőlevélben 
szereplő egyedi, 12 jegyű kóddal lehet belépni. Mindazok, akik 
október 16-ig online kitöltik a népszámlálási kérdőívet, nyere-
ményjátékban vehetnek részt, amelynek keretében az online 
kitöltési időszak alatt naponta 5 db, egyenként 100 000 forint 
értékű ajándékutalványt sorsol ki a KSH. Fontos, hogy a kitöl-
tés végeztével kapott, a kitöltést igazoló kódot mindenki őrizze 
meg, mert azzal igazolható, hogy valóban megtörtént az online 
válaszadás, ki lettek töltve a kérdőívek. Azokat a háztartásokat, 
amelyek október 16-ig nem élnek az online kitöltés lehetőségé-
vel, október 17. és november 20. között számlálóbiztosok 
keresik fel, akik tableten rögzítik a válaszaikat. Akik pedig sem 
online, sem számlálóbiztos által nem teljesítik november 20-ig az 
adatszolgáltatási kötelezettségüket, november 21. és 28. között a 
település jegyzőjénél jelentkezve tehetnek ennek eleget. 

Feleljünk, egymásért!

FELELJÜNK, EGYMÁSÉRT!
NÉPSZÁMLÁLÁS 2022Kisállat-ivartalanítási támogatás 
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Pilis értékeinek bemutatása mellett Pest megye értékeit is 
kiállítottuk. Szabó István, a Pest-megyei Közgyűlés elnöke és 

Pogácsás Tibor országgyűlési képviselő úr részt vettek a megnyi-
tón, méltatták az ünnepélyes alkalmat. 

Pest megye Önkormányzatának Közgyűlése a 2012 októberi 
ülésén fogadta el a megyei értéktár létrehozásáról és a Megyei 
Értéktár Bizottság megalakításáról szóló előterjesztést. Elnök úr 
elhivatott Pest megye értékeinek felkutatásában, és az értéktár 
népszerűsítésére az elmúlt években beérkezett értékek bemu-
tatására a megyei önkormányzat rendszeresen konferenciákat 
rendez. Az előző ciklusban 2015-ben találkoztunk elnök úrral 
egy értéktár-kiállításon. Az ott bemutatott helyi értékek inspi-
ráltak arra, hogy itthon, Pilisen is újraalakítsuk a helyi Értéktár 
Bizottságot és gyűjtsük össze településünk értékeit. Sokan nem 
is tudják, milyen csodálatos értékek vesznek minket körül mind 
a ránk hagyott örökségekben, tárgyakban, mind az építészeti, 
természeti, kulturális és gasztronómia területén.

Köszönöm elnök úrnak a biztatást, és ezúton is köszönöm Kisfaludi 
Arankának, a Pest megye értéktár referensének a sok segítséget, az 
eddigi közös munkát és az ennek kapcsán létrejött barátságot!

A háromévszázados évfordulóra különös gondossággal készül-
tünk, felkérésünkre több magánszemély a privát gyűjteményét, 
családi örökséget hozta el bemutatásra. 

300 év nagyon hosszú idő, nehéz néhány mondatban összefog-
lalni egy település történelmét és a helyi értékeinket felsorolni, 
ezért itt egy rövid összefoglalót olvashatnak.

Miért is ünnepeljük most Pilis 300 éves évfordulóját?
A Via Magna, a nagy Sóút leszármazottja, a 4-es számú asz-

faltcsík szinte átrepíti az utazókat Pilis városán. A jelenleg ismert, 
1326-ban keltezett első írásos emlékünk – egy öröklésről szóló 
okirat – már Pilis néven említi a települést. Neve szláv eredetű; 
kopasz, növényzet nélküli helyet jelent. 

Karácsony János  „A magyar nemzetségek” c. munkájában olvas-
ható egy Pylis nevű nemzetség, amely Árpád fejedelemmel jött az 
új hazába. A Pylis nemzetség megszállás jogán bírta ezt a vidéket. 
A község első ismert birtokosa – ahogyan több írásos emlék is bizo-
nyítja – a Pylisi család volt, innen kapta településünk a nevét. 

Az 1326-ban kelt oklevél említi, hogy a falut 1453-ban V. 
László király Szilassy Györgynek és Pozsonyi Farkas Jánosnak 
adományozta. A török időkben mindvégig lakott hely volt, de a 
városba a 450 évvel ezelőtt betelepedett törökök addig adóztat-
ták, hódoltatták őseinket, hogy azoknak még az élettől is elment a 
kedvük, és a község az 1592-es évben elpusztult és hosszú időre 
elnéptelenedett.

A Pest megyei nemesség a XVII. század közepére erősen meg-
ritkult. Többek között eltűnt a Pilisi família is. Az 1690-es orszá-
gos összeírásban a Fáy család birtokában lévő falu mint puszta 
szerepel. 1696-ban az adózó családfőinek összeírásaiban Pilis 
már nem szerepelt. 

A XVIII. század elején, 1722 utáni Pilis újratelepítése a kuruc-
ból labanccá lett katonaember, Beleznay János nevéhez fűző-
dik, aki szolgálataiért éppen a pilisi részen kapott birtokot. Az 
öröklés jogán idekerülő Beleznay feleségül vette Grassalkovich 
Zsuzsannát. Beleznay megépíttette szép, emeletes kastélyát 
(a mai Beleznay–Nyáry kastélyt). Egykori otthona, Pest megye 
legrégebbi barokk kastélya ma gyermekotthonként működik, de 
előzetes bejelentkezés alapján, kísérettel látogatható. 

Beleznay János feleségével közösen megkezdték a község újra-
telepítését. A Nyitra megyei Ürmény községben 1722. május 24-én 
(300 évvel ezelőtt) – feleségével együtt – személyesen írják alá 
azt a megállapodást, melyben részletesen rögzítik a betelepülők 
és földesuruk viszonyát, a jogokat és kötelességeket. Ennek nyo-

mán tömegesen jöttek az új, szlovák ajkú betelepülők Pilisre. Ezt 
követően megindult a betelepülés a közeli pusztákról, Nógrádból, 
a Dunántúl és a Délvidék irányából is, amely megindította a tele-
pülés fejlődését. A népesség száma a következő évtizedekben 
ugrásszerűen megnőtt. A legkorábban elszegődött jobbágyok leg-
inkább pásztorok és csőszök, de az állattartási viszonyok egészen 
differenciált voltára utaló foglalkozásúak is voltak közöttük, mint 
pl.: gulyás, csordás, vincellér, vadőr, mezőőr és éjjeliőr. Pilisen 27 
ilyen jellegű foglalkozással bíró jobbágyot írtak össze. Míg 1728-
ban 43 családot írtak össze, addig 1760-ban már 178 jobbágy- és 
zsellércsalád lakta a települést. Az ide költözött első telepesek 
legnagyobb részt Nógrád megyei sziráki evangélikusok voltak, 
akik magukkal hozták tanítójukat, Apostoli Andrást, akit 1722-ben 
lelkészként is beiktattak. Városunkban innentől számítva 150 évig 
szinte kizárólag evangélikusok voltak. A XVIII. sz. végén a legna-
gyobb faluk közé tartozott Dömsöd, Pilis, Nagykáta és Monor is, a 
maguk 300-350 háztartást kitevő népességével.

Báró Beleznay János 1722-ben az alábbi nyilatkozatot adta 
közzé: „Én alulírott, Nemes Pest Vármegyében, Pilis nevű heli-
ségnek Örökös Földes Ura meggondoltam és tudtára adom min-
denkinek, az kinek illik, hogy jelen való Jobbágyoknak többekkel 
együtt valakiknek tetszik, említett Puszta Helysigemet szabadon 
megszállani és felépíteni egész határának mindenémű jövedel-
mével, haszon vételivel engettem.” 

A gazdasági fejlődés eredményeként a település 1805-ben 
mezővárosi rangra emelkedett. 1823-ban a csizmadiák, nyolc 
évvel később a szűcsök alapíthattak céhet. Az 1848-as jobbágy-
felszabadítás után Pilisen – közel egy évszázadon keresztül – a 
paraszti középbirtok vált meghatározóvá. A XIX. századtól a köz-
ségben jelentős szerepe volt a szőlőművelésnek és a borkészítés-
nek. A XX. század közepéig a lakosság elsősorban a mezőgazda-
ságból élt, az 1950-es évektől kezdve egyre többen helyezkedtek 
el az iparban.

A kérdésre tehát – Miért is ünnepeljük most Pilis 300 éves 
évfordulóját? – a válasz a következő: Városunkat hiába jegyzik 
már több száz évvel ezen események előtt is, az elnéptelenedé-
sét követően az igazi újjáéledését, felemelkedését és ismételten 
lakottá válását ettől a dátumtól, egészen pontosan 1722. május 
24-től számítjuk. Még ma is nagyon sok családunk őrzi nevében 
ősei származási helyének nevét.

Szeretettel ajánlom az érdeklődők figyelmébe Szabó Zoltán 
könyveit, melyekben történelmi érdeklődésének és gyűjtő munká-
jának köszönhetően visszatekinthetünk településünk múltjára. Zoli 
bácsi ír Pilis újratelepítéséről, bemutatja a Beleznay-korszaktól 
napjainkig a neves pilisieket. A fotókkal illusztrált „A jelentős pilisi 
személyiségek” című helytörténeti kiadványban összefoglalóan 
olvashatnak a távoli múltunkról, tisztelettel emlékezve rájuk. 

Pilis történelméről több szerző is megjelentetett köteteket: 
Csilló Mihály: Pilis története; Ocztos István: Pilis a kőkorszaktól a 
XX. századig; Reis József: Pilis város évszázadai I-II. 

Köszönetemet fejezem ki a Szlovák Nemzetiségi Önkormányzat 
elnökségének és tagjainak, hogy őrzik a szlovák hagyományokat, 
bízom benne, hogy sikerül a szlovák nyelvhasználatot is népsze-
rűsíteni.

Köszönetemet fejezem ki a Pilisi Evangélikus Gyülekezet lel-
készeinek, presbitériumának, a gyülekezet tagjainak, hogy a 
gyülekezeti közösséget megtartották, és sokat tesznek a megtar-
tásáért, így jelenleg is a település legnagyobb gyülekezete, mégis 
teret engednek és együtt működnek a történelmi egyházakkal.

A múltunk nélkül nem lenne jelenünk, nem lenne mire építeni 
a jövőt. Elődeink történelmének ismerete, tisztelete az alapja 
jelenünknek. Úgy éljük a jelent, hogy tiszteljük a múltunkat, őriz-

Pilis újratelepítésének 300. évfordulójára
1722. május 24-én Beleznay János megkezdte Pilis újratelepítését, mely alkalomból 

a Városnapi programban Értéktár-kiállítást szerveztünk.
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zük hagyományainkat. Mi is történelmet írunk! Reménykedem 
és bízom benne, hogy a mi életünket az utódaink tisztelni fogják, 
tovább viszik történelmünket.

Köszöntöm az újjáalakult Értéktár Bizottság elnökét, Malik 
Tamásné Zsuzsit, aki immár 7 éve a bizottság tagja, és a könyvtá-
runk vezetőjeként a település kulturális, köznevelési feladatainak 
aktív résztvevője, a helyi értékeink és kultúránk gondviselője is. A 
bizottság új tagjainak jó munkát kívánok! Természetesen köszönöm 
a leköszönő bizottság elnökének és tagjainak is az eddigi munkájukat.

Az ünnepi kiállításra a Csernai Pál Közösségi Központ munkatár-
saival rengeteget készültünk. Az elmúlt hónapok során rengeteg 
kincsre leltünk, mint például a tűzoltóság dobja, aratási koszorúk, 
zászlók, és számtalan javaslat került az asztalra újabb helyi érté-
kek felvétele ügyében a Helyi Értéktárba, mint például a vadászok-
nak létrehozott emlékhely, vagy százéves tárgyak. Köszönjük a 
kincsek őrzőinek, hogy elhozták féltve őrzött tárgyaikat!

A projekt főbb adatai
Kedvezményezett neve:  Pilis Város Önkormányzata
Projekt címe: MTZ 892.2 típusú erőgép és hozzá- 
 kapcsolható szárzúzó adapter  
 eszközök és HIDROT CS1000-es  
 típusú cserjeirtó kasza beszerzése
A szerződött támogatás összege: 14 629 740 Ft
Támogatás mértéke (%-ban): 95%
A felhívás kódszáma: VP6-19.2.1.-41-9-21
Iratazonosító:  3323999998

A fejlesztés célja a külterületi utak karbantartásához egy erőgép 
vásárlása volt. A pályázatból megvásárolt MTZ traktorral – a 
különböző adapterekkel – lehetővé válik az utak mentén a 
növényzet karbantartása, lezúzása, a földutakon keletkezett göd-
rök kezelése (feltöltéshez töltőanyag kiszállítása, az útfelületek 
elegyengetése) és az utakról való vízelvezetés is.

Ezeket a feladatokat eddig nagyrészt élőmunkával végeztette el 
az önkormányzat, ennek éves munkaidőszükséglete minimálisan 
(3 ember teljes évi munkaideje) 5400 munkaóra volt. A beszerzett 
eszközökkel hosszabb távon biztonságosabbá és kiszámíthatóvá 
válnak az önkormányzati útfelújítások és útkarbantartások.

Pilis Város Önkormányzata 2021.november 9-én sikeres 
pályázatot nyújtott be a „HAJT-A Csapat Egyesület - Helyi 
fejlesztések támogatása” című, VP6-19.2.1.-41-9-21 kód-
számú felhívásra. A projekt az Európai Mezőgazdasági 
Vidékfejlesztési Alap szabályai alapján a hazai központi költ-
ségvetési előirányzatból és a Vidékfejlesztési Programban 
meghatározott forrásokból vissza nem térítendő támogatás 
formájában valósul meg.

Az önkormányzat a vissza nem térítendő támogatás segítsé-
gével egy MTZ 892.2 típusú erőgép és a hozzákapcsolható 
szárzúzó adapter eszközök és HIDROT CS1000-es típusú 
cserjeirtó kasza beszerzését valósította meg.

Pilis, Pilis, szülőfalum, 
látom magamat „kiskorún”: 
átdöcögtünk a Dolinán
Hudoba Palkó kocsiján,
Potrák Zsuzskával bizsergő
sétára várt a kiserdő,
Kovács Bandi a Haleszek
felől biciklin érkezett,
a húgát vázon hozta be – 
nem volt, csak lába és keze.
Ha Kántor Géza nevetett:
a rozsdás szőlőlevelek
megmozdultak a lugason
s kolompoltak, istenbizony!

BARANYI FERENC

Pilis
Illanicz Gyurka – nagy vagány –
slágert játszott az orgonán
s mi kuncogtunk a kóruson.
Akkor kárhoztam el, tudom.
Jó emlékezni s néhanap
megkeresni, ki ottmaradt,
olyankor szíves, biztató
szavakkal kínál Reis Dodó,
jó megbeszélni nála is,
hogy vállal még ma is Pilis
és én is, én is vállalom.

Mert ott kárhoztam el. 
Tudom.

Bemutatásra kerültek helyi értékeink fotókkal, tárgyakkal, illetve 
az egyik gasztronómiai értékünket a megnyitón megjelentek részé-
re elkészítettem. A kapusztnyik, amely Pilisen elmaradhatatlan 
étek, felkerült a Hagyományok Ízek Régiók (HÍR) jegyzékébe és a 
pecsenykával együtt megkapta a HÍR védjegyhasználati jogát. 

Pest megyében számtalan csoda van, melyeket konferenciákon 
népszerűsítenek, köztük Pilis értékeit is. Nekünk a mi múltunk, 
Pilis hagyományai, értékei a legértékesebbek, és biztatok minden 
Pilisen élő lakost, hogy keresse fel, fedezze fel csodás építészeti, 
természeti környezetünket, kóstolja meg gasztronómiai értéke-
inket, olvassa Pilis történetét, mert hiszem, hogy sok érdekes 
olvasmányban lesz része. 

Olvassák szeretettel Baranyi Ferenc Pilis című versét!

HAJNAL CSILLA ✍ polgármester
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Pilisen pedig él egy ember, aki nagyon is fontos 
része a történelmünknek, hiszen olyan alakulat-

ban szolgált a második világháborúban, ami legen-
dás hírnévre tett szert, még az ellenséges erők 
között is. Olyan alakulatról van szó, amely akkora 
veszteségeket okozott a Vörös Hadseregnek, hogy 
külön megjelöléssel is illették őket: Bárdos brigan-
tik. Csakis a leginkább fenyegetett frontszakaszo-
kon voltak kénytelen harcolni, és minden alkalom-
mal erőn felül teljesítettek. Olyannyira jól végezték 
a dolgukat, hogy amikor egy zászlóaljukat kivonták 
a németek mellől, helyükre pedig egy hadosztály-
nyi katonát akartak küldeni, a következő reakció 
érkezett: „Adják vissza az ejtőernyős zászlóaljat és 
tartsák meg a hadosztályt!” Hogy ennek a jelentő-
ségét megértsük, tudni kell, hogy egy zászlóalj a II. világháborúban 
400-800 főből állt, míg egy hadosztály 10 000-18 000 főből. 

Antal Imre, a 96 éves veterán a Szent László hadosztály katonája volt. 
Engedje meg nekem a Tisztelt Olvasó, hogy mielőtt a cikk fő 

témájára térek, papírra vessek néhány mondatot, a Szent László 
hadosztályról! 

A II. világháború 1944-ben elérkezett abba a szakaszába, amikor 
a harcok elérték a magyar határt. Erre 1944. augusztus 24-én, 
egy nappal a román átállást követően került sor, amikor is román 
csapatok törtek be az országba az Ojtozi-szorosnál, majd rövid 
harc után megadták magukat a határt védő honvédeknek. Másnap, 
augusztus 25-én viszont már megtörtént az első szovjet betörés is 
Sósmező felől. Látva, hogy a háború megnyerésére szinte semmi 
esély nem maradt, megérett a magyar hadvezetés fejében a gon-
dolat, hogy valahogy ki kell ugrani a háborúból. Ez viszont egyál-
talán nem ígérkezett könnyű feladatnak, hiszen egyértelmű volt, 
hogy a németek ezt mindenáron 
meg akarják akadályozni. A kiug-
rás végül kudarcba fulladt, mivel 
vélhetően árulás következtében 
a németek tudomást szereztek a 
magyar tervekről, és 1944. októ-
ber 15-én váratlan katonai ellen-
lépéseket tettek. Ez a 15-16-i nyi-
las hatalomátvételhez vezetett, 
ezzel megakadályozva a magyar 
hadvezetés további terveit. Az így 
kialakult rendkívül súlyos hadi 
állapotok enyhítésére 1944. októ-
ber 12-én vitéz Csatay Lajos vezé-
rezredes, honvédelmi miniszter, a 
SZABOLCS hadrend keretében, a 
VKF 5000/M la – 1944 számú 
rendeletében elrendelte a Szent 
László hadosztály felállítását, a 
következő szövegezéssel:

„Hazánk a keleti veszedelemmel, a szovjet bolsevizmussal vívott 
élet-halál harcában a még rendelkezésre álló emberanyag legjavá-
ból egy új elit hadosztályt, a Szent László hadosztályt állítom fel.”.

Az új hadosztály a legnagyobb harcértékű alakulatokból épült 
fel, melyet az arcvonalból kivont 1. ejtőernyős ezred, a kiképző 
ezred (mely időközben a hídfőharcokban felőrlődött, pótlására 
a testőrségből és a testőr lövész zászlóaljból alakított gránátos 

ezred került harmadik ezredként a hadosztály had-
rendjébe), az 1. közvetlen aknavető tüzérosztály VIII. 
gépvontatású tüzérosztály, 76. és 9. tábori tüzérosz-
tálya, a kiképzés alatt álló alakulatok (20. roham-
tüzérosztály), a légierő újonnan szervezett és földi 
harcra átképzésre kerül alakulatai (repülő lövészez-
red, páncélvadász osztály) és a visszavonulásban levő 
seregtestek felszabaduló vonat alakulatai képeztek. A 
hadosztály – egyedüliként a Magyar Királyi Honvédség 
alakulatai között – saját csapatjelvényt is kapott, ezzel 
is kihangsúlyozva az elit mivoltukat. 

Megemlítésre méltó, hogy a Szent László hadosztály 
katonái megrögzötten gyűlölték a nyilasokat, így több 
incidens is előfordult, ahol a Szent Lászlósok, amikor 
a közös szálláson összefutottak a nyilasokkal, azokat 

rövid úton távozásra bírták, magyarul emberesen elverték. Tekintve, 
hogy az alakulat már a legelső összecsapásaitól jelentős kiváltságo-
kat élvezett, így a retorziók rendre elmaradtak, holott, ha egy hagyo-
mányos hadosztály katonája mert volna kezet emelni a nyilasokra, 
akkor bizonyosan komoly megtorlásnak nézhetett volna elébe. 

A hadosztály első és egyben utolsó olyan bevetésére, ahol a 
teljes alakulatot együtt vetették be, a Garam-Ipoly-menti harcok-
ban került sor 1944. december 22-e és 1945. január 9-e között. A 
letkési hídfőn a hadosztály emberfeletti küzdelemben állt helyt, 
melynek során jelentős veszteségeket szenvedett. Végül március 
18-án feltöltésre és további kiképzésre kivonták a harcokból, azon-
ban szinte azonnal bevetették egyes részeit a Balaton-felvidék és 
a Zala-vidék védelmében. Innen a Mura-völgy védelmében vetetet-
ték be őket, végül a halogató-védekező harcok során Ausztriába 
vonultak vissza, ahol brit csapatok előtt kívánták letenni a fegyvert. 
Csakhogy ekkora már a britek is hallottak a Szent László hadosz-

tályról, így a megadásukat katonai zenekarral fogadták. 
Végül a hadosztály katonái díszmenetben vonultak fog-
ságba a britek díszsorfala között. A fegyvert azonban 
ekkor sem tehették le, hiszen a brit hadvezetés számított 
arra, hogy a háború végeztével a szovjetek nem állnak 
majd meg a tervezett határoknál, így a hadosztályt 1945 
október 1-ig fegyverben tartották mint első vonalban 
bevetendő alakulatot egy esetleges, a Vörös Hadsereg 
elleni háború esetén.

A Szent László hadosztály tehát olyan része a magyar 
történelemnek, melyre mindannyian büszkék lehetünk. 
Katonáit a teljes kommunista megszállás alatt üldözték 
és vadászták, így tabunak számított még beszélni is róluk. 
A rendszerváltásig azt híresztelték róluk, hogy Waffen 
SS alakulat voltak, holott mi sem áll ennél távolabb az 
igazságtól. A hadosztály történetéről nagyívű és rendkívül 
részletes értekezést írt néhai dr. Farkas Jenő, „A Szent 
László Hadosztály katonái írták” címmel. 

Most pedig, Tisztelt Olvasó, térjünk rá arra, ami napjaink 
pilisi valóságát is érinti mindabból, amit eddig leírtam. 

Az idei Hősök napi emlékünnep alkalmából május utolsó vasár-
napján (az ünnep hivatalosan elrendelt napja) – mint eddig min-
den alkalommal – idén is a Szent László Hadosztály Honvéd 
Hagyományőrző Egyesület hagyományőrzői adták a díszőrséget 
az emlékműnél, ezzel is növelve a megemlékezés tekintélyét. 
Pilis várost képviselve idén is beszédet tartott Hajnal Csilla pol-
gármester asszony és az egyesület képviseletében én magam 

VELÜNK ÉLŐ TÖRTÉNELEM – SZÓ SZERINT!

A Szent László Hadosztály 
csapatjelvénye

A címben szereplő mondat egy olyan frázis, amit általában ismernek az emberek. Múzeumok kiállítási 
tárgyaira, veteránautókra, esetleg egy-egy megörökölt régiségre gondolunk, amikor használjuk ezt a mondatot. 

Az szinte soha nem jut az ember eszébe, hogy akár szó szerint is érthetjük, bár tény, hogy 
a legtöbbször fogalmunk sincs róla, hogy a történelem egy-egy fontos része valóban ott él mellettünk. 
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mint hagyományőrző tizedes. Évekkel ezelőtt, pilisi 
lakosként én voltam ugyanis az, aki először felvetette 
Szabó Márton korábbi polgármester úrnak az ötletet, 
hogy a város emlékezzen meg a hőseiről. A rendez-
vény azóta is szerves részét képezi a város kulturális 
programtervezetének. 

Idén azonban Antal Imre volt honvéd őrvezető 
olvasta a Hírnök híradását a rendezvényről, és a vete-
rán katona gondozójának elmesélte, hogy ő is a Szent 
László hadosztály katonájaként harcolt a világhábo-
rúban. Az elárulni kifejezés itt egyálalán nem indoko-
latlan, hiszen Imre bácsi a mai napig abban a hitben 
élt, hogy a Szent László hadosztály tabutéma, azt 
pedig mindenki előtt titkolnia kell, hogy ennek az ala-
kulatnak a tagja volt. Ahogy ő fogalmazott: „Akkorát 
fordult a világ, hogy már lehet erről beszélni?”

Polgármester asszony ekkor még aligha sejtette, 
hogy hadtörténeti szempontból fontos információ 
birtokába jutott. Érdemes felidézni, hogy Szent László hadosztály 
hősi harcaira emlékezve minden évben, László nap környékén 
Letkésen (község a szlovák határnál) és Szalkán (Szlovákia) 
szerveznek megemlékezést. Itt a Letkési Polgármesteri Hivatal 
képviselőin túl évről évre képviselteti magát többek között a 
Magyar Honvédség, a Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetsége, 
a Szent László Hadosztály Honvéd Hagyományőrző Egyesület, 
valamint egyházi személyek. Mindezen szervezetek és képviselőik 
úgy tudták, hogy már az utolsó Szent László-s veterán is a hadak 
útjára lépett, így évek óta nem tudtunk már előttük személyesen 
is tisztelegni. 

A pilisi Hősök napján tartott megemlékezést követően polgár-
mester asszony lelkesen osztotta meg velem és a díszőrséget adó 
két bajtársammal Imre bácsi vallomását. Érthető okokból nagy 
örömmel fogadtuk a hírt, és kértük, hogy találkozhassunk, beszél-
hessünk az idős veteránnal. Izgatottságunkat csak fokozta, hogy 
Imre bácsi egyáltalán nem zárkózott el a találkozótól. Mint azt pol-
gármester asszonytól megtudtuk, Imre bácsi elmesélte neki, hogy 
a hadifogságból hazafelé tartva kénytelen volt megszabadulni a 
hadosztály csapatjelvényétől, melyet azóta is sajnál, de pontosan 
tudta, hogy mivel járt volna az, ha egy szovjet katona megtalálja 
nála. Ezt hallva azonnal levágtam az egyenruhámról a saját csa-
patjelvényemet, és elküldtem a veteránnak. Később meghatóan 
láttam, hogy milyen örömöt sikerült ezzel szerezni neki. 

Néhány nappal a megemlékezés után sikerült személyesen is 
beszélünk Imre bácsival. Természetesen jelen volt polgármester 
asszony is, valamint értékes hangfelvételt készített az elhangzot-
takról Tar János hagyományőrző tizedes bajtársam. Ekkor tudtuk 
meg, hogy Imre bácsi még leventeként, 17 évesen jelentkezett 
katonai szolgálatra. Mai szemmel talán furcsa lehet, hogy a világé-

gés borzalmaival valaki szemtől-szem-
ben találkozik, mégis, még szinte gye-
rekként, önszántából hadba akar vonul-
ni. 1944-ben azonban ez nem volt ritka, 
hiszen a leventeképzés erős katonai 
elhivatottságot nevelt az emberbe, így 
hajtotta őket egyrészt a hazaszeretet, 
másrészt a késztetés, hogy szeretteiket 
megvédjék a vörös veszedelemtől. Az 
akkori katonai helyzetben természete-
sen azonnal besorozták a jelentkezőket. 
Nem történt ez másként a friss újonc 
Antal Imrével sem. Az országba betö-
rő és Budapest felé nyomuló ellenség 
olyan súlyos áldozatokat követelt kato-
náinktól, hogy bár megkezdődött az 
újoncok kiképzése, az nem fejeződhe-
tett be, így Imre bácsi is idő előtt került 

a frontra, egyenesen a Szent László hadosztályba. Bőségesen 
kivette részét a harcokból, melynek során harctéri sebesülést is 
szenvedett, amikor egy gránátrepesz a combjába fúródott. 

A beszélgetés végén – bár eleinte vonakodva – Imre bácsi arra is 
rábólintott, hogy eljöjjön velünk a letkési megemlékezésre. A vona-
kodása abból fakadt, hogy még mindig nem merte elhinni, hogy a 
hadosztályról lehet beszélni. Végül úgy egyezett bele az útba, hogy 
polgármester asszony is elkíséri, akinek ezúton is köszönöm az 
önfeláldozását, hiszen aznap ünnepelték unokáinak születésnapját, 
így az előkészületekből kellett értékes órákat feláldoznia.

Letkésre június 2-án utaztunk, ahol a megemlékezés a szoká-
sos ünnepélyes méltósággal zajlott le. A Himnusz elhangzása 
után beszédet tartott Huszák Tamás polgármester megbízásából 
Simon Barnabás alpolgármester, valamint dr. Lippai Péter h. 
dandártábornok, a Magyar Honvédség Parancsnoksága Kiképzési 
Csoportfőnökség csoportfőnöke, aki beszédében köszöntötte Antal 
Imre egykori őrvezetőt, kiemelve, hogy hatalmas öröm és megtisz-
teltetés a – tudomásunk szerint – utolsó élő Szent László-s katona 
jelenléte. A beszédek után Izrael Pál lelkipásztor rövid szentmisét 
tartott, és megáldotta a hősi emlékművet. A megjelent szervezetek 
és több magánszemély is koszorút helyezett el az emlékműnél, 
majd zárásul a Szózat hangjai csendültek fel. A díszőrséget ezúttal 
együtt adta a Magyar Ejtőernyős-Felderítő Katonai Hagyományőrző 
Baráti Kör, a Szent László Hadosztály Honvéd Hagyományőrző 
Egyesület, valamint az Egri Honvéd Hagyományőrző Csoport. 

Az emlékműtől a résztvevők a letkési katolikus templomba vonul-
tak át, ahol az ott elhelyezett emléktábla előtt rótták le kegyeletü-
ket. Ezt követően az önkormányzat által biztosított állófogadáson 
vehettünk részt, ahol felfrissíthettük magunkat, és lehetőségünk 
adódott kötetlen beszélgetésekre. Természetesen Imre bácsit is jó 

páran köszöntötték és kérdezgették, aki 
hazafelé menet meghatottan mondta az 
autóban, hogy megindította az a szeretet 
és tisztelet, ami az egész rendezvényen 
körülvette. A beszélgetés legmeghatóbb 
momentuma talán az volt, amikor az 
egyik hagyományőrző a következő mon-
dattal fordult a veteránhoz: „Önök miatt 
veszem fel ezt az egyenruhát.”. 

Írásom végén engedjék meg nekem, 
hogy ezúton is megköszönjem Antal 
Imre egykori őrvezetőnek mindazt a 
szolgálatot, amelyen a haza védelmé-
ben, sokszor szenvedve, éhezve, szom-
jazva, halálos veszedelemben és bizony 
sebesülten is tett! 

Köszönjük, Imre bácsi!

SZABÓ ZOLTÁN ✍

MOZAIK
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